
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1908. Första Kammaren. N:o 32.

Lördagen den 31 mars, e. m.

Kammaren sammanträdde kl. 7 e. m.

Anmäldes och bordlädes:
statsutskottets utlåtanden och memorial:
n:o 65, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition till Riksdagen 

angående anordnande af sjukhuslokaler för vissa truppförband af 
armén;

n:o 66, i anledning af kamrarnas skiljaktiga beslut i vissa 
frågor rörande anslagen under riksstatens femte hufvudtitel;

n:o 67, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af vissa delar af kungsladugården Gfripsholm n:o 1 i Söder
manlands län m. m.;

n:o 68, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning till Mjölby munieipalsamhälle af viss del af förra furirs- 
bostället Mjölby n:o 15 Södergården i Östergötlands län m. m.;

n:o 69, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af indragna länsmansbostället Lyckan n:o 2 i Jönköpings län;

n:o 70, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af den indragna landsgevaldigerbostället JELof n:o 6 Norre- 
gård i Kronobergs län tillhörande andel i soldattorpet till roten 
n:o 9 vid lifkompaniet af Kronobergs regemente m. m.;

n:o 71, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående efter
skänkande af fordringsbelopp hos kaptenen R. Bolling och f. d. 
underlöjtnanten G. L. Syrén;

n:o 72, i anledning af väckt motion om skrifvelse till Kungl. 
Maj:t angående bestämmelser i syfte att kronans egendomar må vid 
försäljning utbjudas för bildandet af egna hem;
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n:o 73, i anledning af väckta motioner om ändring af mom. 2 i 
kung), kungörelsen den 17 juni 1904 angående allmänna villkor och 
bestämmelser för eguahemslånerörelsen;

n:o 74, i anledning af väckta motioner om ändring i bestäm
melserna angående sättet för försäljning och utarrendering af kronans 
jordbruksdomäner;

n:o 75, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
afsättande af medel till pensionering af statens järnvägars personal;

n:o 76, i anledning af Kung]. Maj:ts proposition angående 
beredande af lånemedel för fortsatt utveckling af statens telefonväsende;

n:o 77, i anledning af kamrarnes skiljaktiga beslut i fråga 
om fortsättande af undersökningar rörande den så kallade in
landsbanan ;

n:o 78, i anledning af väckt motion om uppförande af torflador 
vid vissa af statens järnvägsstationer;

n:o 79, angående böjning af anslaget till justitieombudsmans- 
expeditionens och tryckfribetskommitténs expenser;

n:o 80, angående reglering af aflöningen för vaktmästaren vid 
Riksdagens hus; och

n:o 81, angående konstnärlig dekorering af kamrarnas plenisalar 
i det nya riksdagshuset;

bevillningsutskottets betänkanden:
n:o 11, i anledning af Kungl. Maj:ts propositioner med förslag 

till dels förordning angående en särskild stämpelafgift för försäljning 
af punsch, arrak och rom, dels ock ändring af gällande tullsats i vissa 
fall å arrak och rom; och

n:o 12, i anledning af väckt motion rörande tullbehandlingen 
af vissa för fartygs byggande m. m. afsedda materialier och skepps- 
förnödenbeter;

lagutskottets utlåtanden:
n:o 33, i anledning af dels Kungl. Maj:ts proposition med för

slag till lag angående ändring af vissa delar af strafflagen, lag an
gående straffarbetes och fängelsestraffs verkställande i enrum, lag 
angående villkorlig frigifning, lag angående villkorlig straffdom samt 
lag angående ändrad lydelse af 1, 2, 4, 5 och 7 §§ i lagen den 
17 oktober 1900 om straffregister, dels ock en i anledning af denna 
proposition afgifven motion;

n:o 34, i anledning af väckt motion om skrifvelse till Kungl. 
Maj:t angående internering af alkoholister;

n:o 35, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag om ändrad lydelse af vissa §§ i förordningen angående 
kyrkofullmäktige och kyrkonämnd i Göteborg den 5 maj 1882;
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n:o 36, i anledning af Kung!. Maj:ts proposition med för
slag till lagar om ändrad lydelse af 40 § i lagen den 28 juni 
1895 om aktiebolag och om ändrad lydelse af 23 § i lagen den 28 
juni 1895 om registrerade föreningar för ekonomisk verksamhet;

n:o 37, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till lagar angående vissa ändringar i sjölagen och om skyldighet för 
svensk domstol att upptaga sjöförklaring och verkställa undersökning 
angående sjöolycka, som drabbat främmande fartyg;

n:o 38, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag angående norsk undersåtes rätt att besitta fast egendom här 
i riket;

n:o 39, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till lag om ändrad lydelse af 7 § i lagen den 1 oktober 1894 om 
förvärfvande och förlust af medborgarerätt; samt

n:o 40, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till lagar om vissa ändringar i strafflagen, om upphäfvande af för
ordningen den 1 juni 1819 angående sättet huru förfaras skall med 
sådana personer anhållande och tilltalande, hvilka begå förbrytelser 
i ett af de förenade riken Sverige och Korge samt därefter afvika 
till det andra, och om ändrad lydelse af 7 § i strafflagen för krigs
makten den 7 oktober 1881; äfvensom

Första Kammarens tillfälliga utskotts utlåtande, n:o 4, angå
ende åvägabringandet af statistisk redogörelse för statens skogs
parker, deras ytvidd, virkesmängd m. m.

Föredrogos och hänvisades till statsutskottet de under förmid- 
dagssammanträdet aflämnade kungl. propositionerna.

Upplästes och godkändes lagutskottets förslag till Riksdagens 
skrivelser till Konungen:

n:o 55, i anledning af väckt motion med begäran om framläg
gande af förslag till ändring af förordningen angående åtgärder till 
förekommande af öfverdrifven afverkning å ungskog inom Yäster- 
bottens och Korrbottens län den 24 juli 1903; samt

n:o 56, i anledning af väckt motion angående sluten omröst
ning vid prästval.

Fortsattes föredragningen af statsutskottets utlåtande n:o 9, 
angående regleringen af utgifterna under riksstaten åttonde hufvud- 
titel, innefattande anslagen till ecklesiastikdepartementet.
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Punkten 74.

Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att 
^dels medgifva, att tillfällig löneförbättring 1907 må till vissa 

befattningshafvare vid universiteten i Tlppsaia och Lund utgå en
ligt följande grunder:

att extra ordinarie professorerna i Uppsala må, med undan
tag af extra ordinarie professorerna i psykiatri och växtbiologi, åt
njuta, därest de innehafva begynnelselön eller berättigats uppbära 
allenast ett ålderstillägg, hvardera 910 kronor, däraf 410 kronor 
såsom lön och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar, samt, 
om de berättigats uppbära två ålderstillägg, hvardera 410 kronor 
att tilläggas lönen;

att de tre laboratorerna äfvensom observator^» vid nämnda uni
versitet må åtnjuta hvardera 940 kronor, däraf 440 kronor såsom 
lön och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar;

att vice bibliotekarierna vid samma universitet må åtnjuta 
hvardera 500 kronor, att tilläggas lönen;

att den nuvarande extra ordinarie professorn i praktisk teologi 
och moralteologi vid universitetet i Lund må, därest han under år 
1907 fortfarande innehar sin befattning, åtnjuta 220 kronor så
som lön;

att öfriga extra ordinarie professorer vid sistnämnda universitet, 
med undantag af den andra extra ordinarie professorn inom den 
teologiska fakulteten, må åtnjuta, därest de innehafva begynnelselön 
eller berättigats uppbära allenast ett ålderstillägg, hvardera 1,000 
kronor, däraf 500 kronor såsom lön och 500 kronor såsom tjänst
göringspenningar, samt, därest de berättigats uppbära två ålders- 
tillägg, hvardera 500 kronor, att tilläggas lönen;

att laboratorn i kemi äfvensom observatorn vid samma univer
sitet må åtnjuta hvardera 1,000 kronor, däraf 500 kronor såsom lön 
och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar; samt

att vice bibliotekarien därsammastädes må åtnjuta 500 kronor, 
att tilläggas lönen;

dels ock för bestridande af berörda löneförbättringar på extra 
stat för år 1907 anvisa ett förslagsanslag af 40,000 kronor.»

X sammanhang med detta Kungl. Maj:ts förslag hade utskottet 
till behandling förehaft två inom Riksdagen väckta motioner, den 
ena afgifven inom Första Kammaren (n:o 19) af herr Hj. Lindgren 
och den andra inom Andra Kammaren (n:o 37) af friherre C. G. 
Bonde m. fl.

I förstnämnda motion hemställdes, att Riksdagen ville besluta 
att i underdånig skrifvelse anhålla, det Kungl. Maj it täcktes efter 
vederbörlig saklig utredning framlägga förslag till definitiv om
organisation af extra ordinarie professorsinstitutionen och att först i
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sammanhang med denna omorganisations genomförande förändringar 
i de extra ordinarie professorernas löneförmåner måtte vidtagas.

Af friherre Bonde och hans medmotionärer hade föreslagits, att 
Riksdagen måtte besluta,

»att extra ordinarie professorer i Uppsala må, med undantag 
af extra ordinarie professorerna i psykiatri och växtbiologi, ut
öfver nu innehafvande förmåner åtnjuta 910 kronor, däraf 410 
kronor som lön och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar;

att laboratorer och observator vid samma universitet må åt
njuta hvardera 940 kronor, däraf 440 kronor såsom lön och 500 
kronor såsom tjänstgöringspenningar;

att nuvarande extra ordinarie professorn i praktisk teologi och 
moralteologi vid Lunds universitet må åtnjuta 220 kronor såsom lön;

att öfriga extra ordinarie professorer vid Lunds universitet med 
undantag af den andre professorn i teologi samt extra ordinarie 
professorer vid karolinska institutet med undantag af professorn i 
psykiatri må åtnjuta hvardera 1,000 kronor, hvaraf 500 kronor så
som lön och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar;

att laboratorn i kemi och astronomie observatorn vid Lunds 
universitet samt de två fast anställda laboratorerna vid karolinska 
institutet må åtnjuta hvardera 1,000 kronor, däraf 500 kronor så
som lön och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar;

att vice bibliotekarierna vid Uppsala och Lunds universitet 
må åtnjuta hvardera 500 kronor, att tilläggas lönen;

att dessa löneförbättringar må åtnjutas redan under år 1906, 
men utgå endast för de ämbeten, som under år 1906 äro besatta 
och för den tid af året de äro besatta; slutligen

att Riksdagen för bestridande af dessa löneförbättringar må 
på extra stat för 1907 anvisa ett förslagsanslag å 50,000 kronor, 
att i mån af behof förskottsvis af statskontoret utbetalas under år 1906.»

Då af det belopp, som af friherre Bonde och hans med
motionärer äskats, 12,000 kronor enligt i motionen gjorda beräkningar 
skulle motsvara löneförbättringen till e. o. professorer och labora
torer vid karolinska institutet, både utskottet förmält sig vilja 
angående denna del af motionen afgifva yttrande i nästföljande punkt 
och bär nedan i denna punkt allenast yttra sig om löneförbätt
ringarna till lärare och tjänstemän vid universiteten, för hvilka 
motionärerna beräknat ett anslagsbelopp af 38,000 kronor.

Vidare hade utskottet i nu föredragna punkt på anförda skäl 
hemställt,

a) att herr Lindgrens berörda motion icke måtte af Riksdagen 
bifallas;

h) att Riksdagen, med bifall till Kungl. Maj:ts i ämnet gjorda 
framställning och med afslag å friherre Bondes m. fl. omförmälda 
motion, i hvad densamma afsåge tillfällig löneförbättring för extra
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ordinarie professorer m. fl. lärare och tjänstemän vid universiteten 
i Uppsala och Lund, ville

»dels medgifva, att tillfällig löneförbättring för år 1907 må till 
vissa befattningshafvare vid universiteten i Uppsala och Lund utgå 
enligt följande grunder:

att extra ordinarie professorerna i Uppsala må, med undantag 
af extra ordinarie professorerna i psykiatri och växtbiologi, åtnjuta, 
därest de innehafva begynnelselön eller berättigats uppbära allenast 
ett ålderstillägg, hvardera 910 kronor, däraf 410 kronor såsom lön 
och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar, samt, om de berät
tigats uppbära två ålderstillägg, hvardera 410 kronor, att tilläggas 
lönen;

att de tre laboratorerna äfvensom observatorn vid nämnda uni
versitet må åtnjuta hvardera 940 kronor, däraf 440 kronor såsom 
lön och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar;

att vice bibliotekarierna vid samma universitet må åtnjuta hvar
dera 500 kronor, att tilläggas lönen;

att den nuvarande extra ordinarie professorn i praktisk teologi 
och moralteologi vid universitet i Lund må, därest han under år 
1907 fortfarande innehar sin befattning, åtnjuta 220 kronor såsom lön;

att öfriga extra ordinarie professorer vid sistnämnda universitet, 
med undantag af den andra extra ordinarie professorn inom den 
teologiska fakulteten, må åtnjuta, därest de innehafva begynnelselön 
eller berättigats uppbära allenast ett ålderstillägg, hvardera 1,000 
kronor, däraf 500 kronor såsom lön och 500 kronor såsom tjänstgörings
penningar, samt, därest de berättigats uppbära två ålderstillägg, hvar
dera 500 kronor, att tilläggas lönen;

att laboratorn i kemi äfvensom observatorn vid samma univer
sitet må åtnjuta hvardera 1,000 kronor, däraf 500 kronor såsom 
lön och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar; samt

att vice bibliotekarien därsammastädes må åtnjuta 500 kronor, 
att tilläggas lönen;

dels och för bestridande af berörda löneförbättringar på extra 
stat för år 1907 anvisa ett förslagsanslag af 40,000 kronor.»

Vid ifrågavarande punkt hade reservation afgifvits af herr 
K. E. Bohnstedt, hvilken ansett, att utskottet bort hemställa, att 
Kungl. Maj:ts förevarande framställning icke måtte af Riksdagen bifallas.

Herr Bohnstedt, Knut: Det gäller här en tillfällig löneför
ändring för extra ordinarie professorer vid universiteten i Uppsala 
och Lund samt för laboratorer, observatörer och vice bibliotekarier vid 
samma universitet. Nämnda professorer uppbära nu en lön af 4,500 
kronor jämte tvenne ålderstillägg, hvartdera å 500 kronor; den, som 
intjänat sina ålderstillägg, har således en lön af 5,500 kronor och det är 
meningen höja denna till 6,000 kronor, dock med den förändring, att 
ett ålderstillägg skulle försvinna och i stället skulle ifrågavarande
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extra ordinarie professorer i Uppsala erhålla i tillägg 410 kronor 
till lönen och 500 kronor till tjänstgöringspenningarne — 410 
kronor därför att ved, som in natura åtnjutes, upptages till värde 
af 90 kronor. I Lund, där inga naturaprestationer ingå i lönen, 
skulle förhöjningen i lön utgöra 500 kronor, som tillika med 500 
kronors förhöjning i tjänstgöringspenningar skulle tillkomma dem, 
som innehade begynnelselön eller endast ett ålderstillägg. För labo
ratorer och observatörer utgör tillskottet i Lund 1,000 kronor och 
i Uppsala, där ved åtnjutes, 940 kronor. För vice bibliotekarierna 
skulle 500 kronor läggas till lönen.

Jag har yrkat afslag på Kungl. Maj:ts förevarande förslag icke 
därför, att jag missunnar dessa universitetslärare deras förhöjda 
aflöning ■— visst icke! utan därför att jag anser organisationsfrågan 
så viktig, att den bör ordnas på samma gång som aflöningsfrågan. 
Såsom herrarne sett af den kungl. propositionen, har ända sedan 
1904 på Kungl. Maj:ts bord legat universitetskommitténs liksom äfven 
universitetskanslerns utlåtanden i nämnda fråga, men någon åtgärd är 
ännu icke vidtagen för att få fram denna organisation. Det är således 
emedan jag anser detta ytterst viktigt, som jag vill framdrifva organisa
tionsfrågan, ty framtvingas den icke samtidigt med aflöningsfrågan, för
modar jag att den får hvila ännu i många år; men skulle blott Kungl. 
Maj:t vilja taga hand om frågan, kan man naturligtvis mycket väl tänka 
sig möjligheten af frågans framläggande för nästa Riksdag, hvarvid 
således förhalningen i tid icke hlefve större än högst ett år. Jag 
tror, att organisationsfrågan är så pass viktig, att afslagsyrkandet 
har sitt fulla berättigande, och är jag förvissad om att såväl uni- 
versitetskommitténs ordförande, biskop Billing, som universitets
kanslern gärna såge, att organisationsfrågan snart komme till lös
ning. Bland de förändringar, som med organisationen möjligtvis 
skulle kunna följa, synes mig den vara af särskild vikt, att de extra 
ordinarie professorerna, som hafva själfständiga ämnen, blifva ordinarie, 
samt att äfven förhållandet mellan ordinarie och extra ordinarie i 
viss mån hlefve förändradt.

Jag har därjämte i min reservation berört frågan om de medi
cinska läroverken, en fråga som egentligen icke hör hit, men 
hvarom jag anser skäl att nämna några ord i detta sammanhang. 
Vi hafva nu tre medicinska läroverk, ett i Stockholm, ett i Uppsala 
och ett i Lund, vid hvilka under åren 1904 och 1905 medicinska 
studier idkades af sammanlagdt 490 studerande och af dessa komma 
största antalet, 261 på Stockholm, på Uppsala 150 och på Lund 
endast 79. Man finner således, att karolinska institutet i Stock
holm under senare år allt mer och mer kommit till användning af 
de medicine studerande; till de andra hafva däremot gått allt färre 
och färre. Det synes mig således vara en riktig tanke att så små
ningom göra en sådan förändring, att hufvudvikten komme att ligga 
på Stockholm, där således de flesta medicine studerande skulle er
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hålla sin utbildning och där bästa tillfälle vore för dem att prakti
sera på de stora sjukhusen.

I anledning af hvad jag för öfrigt nu anfört ber jag få yrka 
afslag på den kungl. propositionen och utskottets förslag.

Herr Falhbeck: Hen föregående ärade talaren yrkade att,, 
enär frågan föreligger om en omorganisation af universiteten, denna 
tillfälliga löneförbättring för de extra ordinarie professorerna icke 
skulle äga rum. Detta skäl, som visserligen är mycket användt 
och användbart, får dock icke i förevarande fall tillmätas någon 
betydelse, ty ehuru förslag om ny organisation föreligger hos 
Kungl. Maj:t, tror jag det dröjer rätt länge, innan saken verkligen 
kommer till afgörande. Kungl. Maj:ts tågordning är icke fortfärdig, 
men när det gäller akademierna, tror jag man kan säga, att den är 
utomordentligt långsam. Alla frågor rörande reformer af universi
teten hafva först efter långa och många förberedelser gått igenom, 
och jag tror icke heller, att denna organisation under den närmaste 
framtiden kommer att blifva afslutad. Att för denna saks skull uppskjuta 
ifrågavarande löneförbättring vore således mycket illa, så ofullkomlig 
och delvis orimlig •— i fråga om den högsta lönegraden — som den än 
är. De tjänstemän, det här gäller, kunna verkligen icke vänta. I 
regel hafva de sent kommit till sina platser. Medelåldern torde 
vara fyrtio år, och lönerna få icke åtnjutas längre än till 65 års 
ålder. Det vore för de extra ordinarie professorerna hårdt, om 
dessa små tillökningar i löneinkomst skulle låta vänta på sig i 
åtskilliga år ännu, och det skulle de helt säkert, om det skall dröja 
till dess organisationsfrågan är klar.

Dessutom tror jag icke, såsom den siste ärade talaren, att, om 
denna lilla löneförbättring äger rum, för den skull organisationsfrågan 
skall uppskjutas till en aflägsen framtid. Känner jag herrar extra 
ordinarie professorer rätt, låta de sig icke nöja med detta, tv det finnes 
ett »e. o.» framför titeln, som är med allt hvad däraf följer en ren 
orimlighet, och de skola aldrig hvila, förrän det kommer bort. Jag 
tror således icke någon fara finnes för att reformen af denna anled
ning uppskjutes; det kommer nog att ändå finnas krafter, soin 
skjuta på. Jag yrkar därför bifall till utskottets hemställan.

Herr Hy ström, Carl: Det kan väl aldrig vara rätt att resonera 
som den förste ärade talaren gjorde nu, då han sade, att han ej 
missunnade dessa män deras löneförbättring — den var alldeles 
berättigad — men att man borde dröja af eu anledning, som är 
alldeles främmande för frågan om lönebehofvet. Sedan talaren 
bestyrkt förnuftigheten af detta anslag, kom han till det resultatet, 
att man borde dröja med dess beviljande för att tidigare drifva 
fram de förändringar han önskade se genomförda i afseende å 
universitetens lärarebeställningar. Är det rimligt och rätt att, sedan 
man medgifvit befintligheten af detta behof samt framställt all den
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bevisning, som erfordras för att styrka, att anslaget skall beviljas, 
dock säga, att det icke skall beviljas af skäl, som ligga inom ett 
helt annat område, som afse en stundande reform af universitetens 
organisation. Denna löneförbättring har varit länge väntad; skall 
man nu vänta ändå längre, på det att lönebebofvets tryck skall tjäna 
till vehikel för organisationen? Då vidare de extra ordinarie pro
fessorerna få veta, att deras anspråk icke äro öfverdrifna utan fullt 
berättigade, men dock finna att anspråken icke vunnit beaktande, 
skola de utan tvifvel äga grundad anledning att beklaga sig. På 
grund häraf yrkar jag bifall till den kungl. propositionen.

Iierr Lindgren: Att den e. o. professorsinstitutionen är i 
behof af en ingripande reformering torde alla parter vara eniga 
om; och att denna reformfråga för universiteten är af vital bety
delse torde icke heller någon förneka. Jag drager däraf den slut
satsen, att sättet för frågans lösning blir af afgörande betydelse för 
den högre kulturens framtida utveckling i vårt land och är väl 
värdt att påkalla både regeringens och .Riksdagens särskilda upp
märksamhet.

Frågan har länge debatterats, och den 3 november 1899 till
satte Kungl. Maj:t en kommitté för dess utredande. I denna kom
mitté har biskop Billing varit ordförande. Dess digra betänkande, 
öfver hvilket kanslersämbetet utlåtit sig — i allmänhet instäm
mande med kommitténs — hvilar sedan sommaren 1904 i eckle
siastikdepartementet. Den nuvarande chefen för detta departement 
har naturligtvis ännu icke haft tid och tillfälle att taga definitiv 
ställning till frågan, och då dess lösning säkerligen icke är möjlig 
utan ökade anslagsmedel, får nog Riksdagen i sinom tid också sätta 
sig in i densamma. Det synes mig därför högligen önskligt, att 
Riksdagen, då den eu gång skall fatta sitt beslut, har fria händer 
och icke nu genom ett beslut, hvilket presenterar sig såsom fristå
ende, bidrager till att jämna eu väg, som den sedermera finner sig 
böra upprifva. Det sammanhanget finnes således mellan frågan om 
löneförhöjningen och organisationsfrågan.

År hvad jag nu sagt riktigt, torde kammaren — särskilt om 
kammaren har i minnet de ord, som här uttalades den 21 februari 
om ansvarskänsla och ansvarsdivision — hafva anledning nog att 
taga i öfvervägande, om statsutskottets andra afdelning ägnat min 
motion den beredning, som regeringsformens 53 § afser.

Statsutskottet, som i fråga om en amanuensbefattning vid uni
versitetsbiblioteket i Lund ägnat densamma 16 sidor i sitt betän
kande, har affärda! min motion med hela 6 rader, anmärkningsvärda 
både beträffande form och innehåll. Dessa 6 rader lyda så:

Utskottet anser sig så mycket mindre hafva anledning att ingå 
i närmare pröfning af herr Lindgrens i ofvanberörda motion väckta 
förslag om utredning angående e. o. professorsinstitutionens om
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organisation, som, på sätt i statsrådsprotokollet omförmäles, förslag i 
detta ämne afgifvits af den s. k. universitetskommittén ocii numera, 
sedan de akademiska myndigheterna blifvit öfver förslaget hörda, är 
på Kungl. Maj:ts pröfning beroende.

I förbigående vill jag nämna, att ordställningen här: utskottet 
har så mycket mindre anledning att etc. skulle väl betyda, att äfven 
om icke förhållandet vore det, att förslaget läge hos Kungl. Maj:t, 
hade utskottet ansett, att det icke fann anledning att taga befattning 
med motionen.

Vidare säger utskottet här, att det icke haft anledning att ingå 
i närmare pröfning. Jag vågar påstå, att det icke har ingått i 
någon som helst pröfning.

Ku är för resten saken den, att min motion just riktar sig 
mot universitetskommitténs förslag — detta förslag, som lämnar ut
redningar om mångahanda ting, hufvudsakligen sådana som ligga i 
den viktiga frågans periferi, men mycket ofullständigt och sväfvande 
berör sådana, som tillhöra dess centrum; men det är just frågans 
centrum, som utgör föremål för min motion. Det resultat i denna 
del, till hvilket universitetskommittén kommit, då den förordar, att 
Kungl. Maj:t måtte taga i öfvervägande, huruvida icke skillnaden 
mellan ordinarie och e. o. professorer borde upphäfvas, hvilket väl 
innebär att samtliga e. o. professorer skulle uppflyttas till ordinarie, är 
för mig och många andra lika omotiveradt som ödesdigert, ja kanske 
till och med rent af nedbrytande. Eu ytterligare löneförhöjning 
för de e. o. professorerna nu skulle naturligtvis högst väsentligt 
underlätta eu slutlig lösning i kommittéförslagets anda, då differen
sen i lönerna för de ordinarie och e. o. professorerna därigenom 
ansenligt utjämnades. Härmed har jag också visat, att utskottet 
icke har rätt, då det menar, att lönefrågan bör lösas oberoende af 
frågan om organisationen. Så ligger för närvarande landet beträffande 
denna fråga.

En tillfredsställande öfversikt af den omhandlade frågans inne
börd kan endast erhållas genom att studera dess utveckling, 
och för den som icke varit i tillfälle att följa förloppet på nära håll 
— med dess talrika försök i olika riktningar och den intensiva 
agitation, som ägt rum — går i alla fall åtskilligt förloradt af det 
som passerat. Min personliga ståndpunkt i frågan har i hufvudsak 
alltjämt varit densamma, och jag har icke kunnat ändra den trots 
de personliga obehag, som därför drabbat och fortfarande drabba 
mig. De existerande missförhållandena hafva följdriktigt utbildat 
sig däraf, att man i väsentliga delar frångick den förebild, som låg 
till grund för adjunktsinstitutionens ombildning, nämligen den tyska 
organisationen, hvars välgörande verkningar jag i min motion på
pekat. Man tog namnet, icke gagnet; och sålunda innehåller stats
rådsprotokollet af den 8 januari 1877, där grunderna för denna 
adjunktsinstitutions ombildning till e. o. professorsinstitutionen före
komma, den ödesdigra motsägelsen, att de e. o. professurerna å ena
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sidan skola vara öfvergångsplatser, men å andra sidan deras inne
hafvare utöfva fullt sjelfständig lärareverksamhet med säte och 
stämma i fakulteten. Betecknande i detta hänseende är t. ex., att 
i Lund e. o. professorn i anatomi och histologi tillika skulle vara 
prosektor, den e. o. professorn i pediatrik tillika andre klinisk 
lärare och den i obstetrik och gynekologi tillika andre kirurgisk 
lärare. Samma personer skulle således vara själfständiga i sina 
ämnen pediatrik och gynekologi, men den ene skulle dessutom vara 
klinisk och den andre kirurgisk lärare; efter hand har man emeller
tid glömt bort, att de skulle vara andre klinisk och andre kirurgisk 
lärare. Observatorn och öfriga laboratorer med samma kompetens 
som de gamla adjunkterna glömde man i allmänhet bort och tog 
icke med, hvilket betingar deras fortfarande ställning efter de e. o. 
professorerna. Laboratorn i kemi uti Lund finnes kvar, men samma 
befattning gjordes till en e. o. professur i Uppsala o. s. v.

I samma mån som de e. o. professorernas antal sedermera 
växte, växte äfven deras anspråk, och medgifvande utverkades dels 
beträffande vissa e. o. professorers rätt till uppflyttning vid ordinarie 
professors afgång, dels beträffande läroämnenas fördelning och om
fattning, hvarigenom situationen blifvit alltmera kaotisk. Det har 
icke funnits någon ledande princip, som varit normerande för de 
förändringar som försiggått. Enhetliga och naturligt begränsade 
läroämnen (t. ex. anatomien, kemien i Uppsala) hafva, såsom jag 
förut i dag haft tillfälle nämna, artificiellt söndersplittrats —- visser
ligen till bekvämlighet för läraren men i själfva verket till men 
för hans uppgift, ty det åstadkommer en skadlig ensidighet och 
länder till uppenbar skada och olägenhet för lärjungarna, som få 
offra mera tid än förut med i de flesta fall mindre verklig behåll
ning, då de löpa fara att förlora sig i detaljer.

Den bestämmelse, som från början stadgade, att de e. o. pro
fessorerna skulle hafva säte och stämma i fakulteten, uttryckes i 
nämnda kanslersbref något olika på olika ställen. På somliga ställen 
ser det ut, som om meningen vore: säte och stämma i fråga om 
vetenskapliga ärenden eller rörande ämnen, däri de äro själfständiga 
lärare, men på andra ställen förekommer, att de hafva säte och 
stämma utan någon inskränkning eller begränsning. Följden häraf 
är naturligtvis, att det kan sitta en ordinarie och en e. o. professor 
i samma ämne och föra talan inom en fakultet. Nu vet man ju, 
huru det är med professorerna; de anse sig gärna ofelbara inom sitt 
område och misshälligheter uppstå lätt, då den yngre icke har någon 
skyldighet att taga hänsyn till den äldres mening utan ofta frestas 
till att tränga sig fram. De gångna åren hafva presterat strider 
nog, men jag kan icke ingå på detaljerade exempel.

Hvad blir vidare följdeD ? Jo, de e. o. professorerna hafva 
rätt och skyldighet att yttra sig om sökandes inom fakulteten 
kompetens och förslagsrum. Hvad betyder det? Jo, det betyder, 
att herr A. skall yttra sig i dag om herr X, och i morgon kommer
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herr X och yttrar sig om herr A. Jag säger i min motion, att 
detta är någonting, som saknar motstycke inom förvaltningen i vårt 
land. Jag tror icke, att en person, som står på befordringsstadium, 
har rättighet att deltaga i upprättande af förslag och uttala sig om 
kompetensen hos sina egna jämnåriga och likställda kamrater. 
Detta är ju en anordning, som uppenbarligen är alldeles oförsvarlig. 
I afseende på de e. o. professorernas uppgift äro också uttrycken i 
det nämnda statsrådsprotokollet något varierande. På ett ställe står 
det: »de e. o. professorerna skola hafva sig anvisadt ett bestämdt 
eget läroämne, för hvilket de ansvara och kvilket de i fakulteten 
företräda.» På ett annat ställe står det: »de e. o. professorerna 
skola intaga en fullt själfständig ställning med skyldighet att an
svara för undervisningen i någon viss vetenskapsgren.»

Om vi nu se till, huru denna grundtanke realiserats och huru 
förhållandena gestalta sig i närvarande stund, så finna vi, att åt
skilliga e. o. professorer representera verkligen egna själfständiga 
läroämnen, men åtskilliga andra äro endast duplikaturer af ordinarie 
professurer, och andra åter, i mindre antal, ett slags blandnings- 
former, på hvilka jag icke skall inlåta mig. Vid karolinska insti
tutet finnes det 11 e. o. professorer, men det finnes strängt taget 
icke mer än 4, som höra till den första kategorien, som uppehålla 
själfständiga ämnen, och således 7, som äro att hänföra till den 
senare kategorien och som således äro dubletter. Man kunde alltså 
säga, att dessa 7 professurer äro själfständiga lärostolar med samma 
undervisningsuppgifter som motsvarande ordinarie professurer, alltså 
i verkligheten biträdande lärarebefattningar i själfständig ställning. 
År det för öfrigt rimligt att låta två personer ansvara för och i 
fakulteten företräda ett och samma läroämne? Det borde vara klart 
för hvar och en, att den skildrade anordningen är barock. Den 
innebär en inre motsägelse, hvarför den också måste hafva menliga 
verkningar i flera riktningar.

Universitetskommittén vill nu råda bot för detta onda genom 
att göra alla e. o. professorer till ordinarie. Det synes mig, att 
detta vore att komma ur askan i elden. Att hafva två ordinarie 
professorer i samma ämne synes mig vara ungefär detsamma som 
att hafva två öfverstar vid samma regemente. För mig synes den 
naturliga lösningen vara den, att alla e. o. professurer med eget 
själfständigt läroämne göras till ordinarie, medan de öfriga efter 
hand reduceras till biträdande lärareplatser i ämnen, som hafva 
största behofvet af sådana. Universiteten kunna absolut icke und
vara biträdande lärareplatser i de stora ämnena, men de biträdande 
lärarna böra naturligtvis i sin verksamhet i någon mån vara af- 
hängiga af den ordinarie professorn. Det hindrar ju naturligtvis 
icke, att eu sådan biträdande lärare, som varit i flera år och visat 
sig såsom en utmärkt lärare, hedras med att utnämnas till e. o. 
professor. Det är ju så förhållandet i Tyskland. Jag menar sålunda, 
att vår e. o. professorsinstitution bör organiseras i full öfverens-
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stämmelse med förhållandena i Tyskland, en organisation som fört 
den tyska vetenskapliga kulturen till dess höga ställning. De af 
herrarne, som hafva behagat läsa igenom min motion, hafva funnit, 
huruledes det af den allmänna meningen i hela världen är erkändt, 
att den tyska vetenskapliga kulturen står oupphunnen af någon 
annan nation och att detta till stor del beror på att deras univer
sitet äro organiserade såsom de äro. Och en omorganisation af våra 
förhållanden efter detta mönster är ju mycket lätt. Den kan ju 
genomföras efter hand i den mån platserna blifva lediga. En stor 
mängd af de e. o. professorerna blifva ordinarie och böra vara det. 
De öfriga komma i den behagliga ställningen, att de hafva en natur
lig plats sig anvisad, och då skola de icke längre, såsom herr Fahl- 
beck påpekade, med ständigt missnöje agitera för att denna benäm
ning »extra ordinarie» skall komma bort — den har plågat dem för
skräckligt under de sista 30 åren —■ utan då skall man bära denna 
titel med heder och glädje, såsom tyskarna göra. Jag tillåter mig 
till sist framhålla, att samma goda skäl, som föranledde Kung!. 
Maj:t att förordna om ny utredning af vissa stycken beträffande 
universitetsexamina, då den kungl. examenskommitténs förslag i 
dessa delar icke befanns tillfredsställande, torde böra gifva anledning 
till en dylik åtgärd från Kungl. Maj:ts sida beträffande nu före
liggande universitetskommittés förslag. Det är min fasta, oryggliga 
mening att, om Riksdag och regering icke uppmärksamma den sida 
af en stundande reformering af e. o. professorsinstitutionen, som 
jag ansett mig böra peka på, kommer en allvarsam fara att hota 
våra högsta bildningsanstalter, och den skada, som därigenom kommer 
att tillfogas dem, blir ytterligt svårbotlig.

Jag vet mycket väl, att den åsikt, jag nu tillåtit mig frambära, 
stöter mången, men mig synes, att saken är alldeles själfklar. Jag 
har ansett det vara min plikt såsom ledamot af kammaren att oför
behållsamt uttala mig i ett ärende, som är af så obestridlig vikt, 
och beträffande hvithet jag förvärfvat en omfattande erfarenhet. 
Jag ber vidare att få framhålla, att jag icke har någonting emot, 
att de e. o. professorerna såväl som de ordinarie få så hög lön som 
möjligt, men en löneförhöjning i detta ögonblick skulle bidraga att 
jämna vägen för universitetskommitténs förslag till lösning, hvarmed 
jag icke vill vara behjälplig.

Jag yrkar därför bifall till min motion.

Herr Billing: Som herrarne finna, har diskussionen här nu
rört sig i hufvudsak icke om det ämne, som föreligger, utan om 
ett annat eller några eller många andra. Här är fråga om en till
fällig löneförbättring för de e. o. professorerna, men diskussionen 
bär rört sig om hela universitetsorganisationen, den nuvarande och 
den tillkommande.

Den förste talaren anförde som motiv för sitt afslagsyrkande, 
att han därigenom ville framdrifva den föreslagna omorganisationen.
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Ingen är mer än jag intresserad af att den omorganisationen måtte 
så snart som möjligt genomföras, och om ecklesiastikministern varit 
närvarande, skulle jag på det enständigaste lagt honom på hjärtat 
att göra allt för att snart genomdrifva den. Nu är han icke när
varande, och då bugar jag mig för kanslern och ber honom drifva 
igenom den. Men då herr Bohnstedt ville framdrifva omorganisa
tionen och ansåg, att den möjligen skulle kunna fördröjas — ja, 
»fördröjas», han sade ej: vridas på sned — genom bifall till hvad 
utskottet här föreslagit, hänvisar jag honom och herrarne till hvad 
herr Lindgren sade, hvilket var alldeles riktigt: att ett bifall till 
utskottets förslag, långt ifrån att fördröja omorganisationen, tvärtom 
är i hög grad ägnadt att drifva fram den. — Sade han det icke 
så — såsom här nu hviskas — hade han åtminstone bort säga det. 
Ty det är den dagsklara sanningen, att genom bifall till utskottets 
förslag underlättas och banas vägen för den inom universiteten ön
skade _ omorganisationen.

Öfvergår jag så till herr Lindgrens anförande, så, såvidt jag 
förstår, innehöll detta egentligen två punkter. Den ena var en 
kritik af de nuvarande akademiska förhållandena. Men de akade
miska förhållandena kunna väl på intet sätt hafva eller böra hafva 
inflytande på de lärares löneförmåner, som äro ställda i dessa för
hållanden. Hvad de behöfva för att hafva tillräckligt att äta, dricka, 
bo, det kan väl icke bero på om herr Lindgren anser sig böra 
kritisera de nuvarande förhållandena vid universiteten.

Den andra punkten i herr Lindgrens anförande var eu kritik 
af universitetskommitténs förslag. Nu skulle jag hafva en ganska 
stor förnöjelse i att diskutera med herr Lindgren olikheten mellan 
universitetskommitténs och herr Lindgrens reformplaner. Men däraf 
skulle kammarens ledamöter helt visst mycket litet uppbyggas, och 
de skulle förmodligen icke skänka diskussionen mycken uppmärk
samhet. Emellertid har nu här visat sig, hvad för oss universitets- 
mäuniskor varit välbekant, att herr Lindgren alltid haft en annan 
uppfattning af huru man bör organisera dessa ting inom universi
teten. Universitetskommitténs förslag i nu nämnda hänseende har, 
såvidt jag vet, vunnit understöd af alla akademiska myndigheter: 
fakulteterna, konsistorierna och kanslern, både den ene kanslern och 
den andre. Såvidt jag vet, har herr Lindgren i detta afseende stått 
alldeles ensam om sina reformplaner. Och det intryck fick jag af 
herr Lindgrens nyss gjorda uttalande, att herr Lindgren med att nu 
framlägga sina reformplaner egentligen icke afsett att hindra de 
e. o. professorerna att få den löneförbättring de behöfva, utan att 
den egentliga önskan hos honom har varit att till Riksdagens proto
koll, »såsom ledamot af Första Kammaren», som han sade, få in
registrerade sina reformplaner. Därom är ju ingenting alls att säga. 
Jag tror för min del, att detta inregistrerande af hans reformplaner, 
lika litet som dessa planer, kommer att väsentligt inverka på Riks
dagens beslut, och därför skall jag icke vidare inlåta mig på något
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slags granskning af dem. Ett obestridligt faktum är emellertid, att, 
huru det nu må omorganiseras, Kungl. Maj:t vid den slutliga om
organisationen väl skall taga en tillbörlig hänsikt också till herr 
Lindgrens nu uttalade meningar.

Men alldeles oberoende häraf är frågan, om dessa e. o. profes
sorer behöfva och böra få ett lönetillägg. Det har icke någon be- 
stridt. Visserligen sade herr Lindgren, att, om hans organisations
planer en gång i framtiden — det är då en mycket aflägsen fram
tid naturligtvis — skulle gå igenom och så dessa lärare vid aka
demien skulle få en annan ställning, än hvad vi unna dem, de 
skulle vara fullt tillfredsställda därmed. Jag tror nu för min del 
icke, att någon blir tillfredsställd — han må kallas det ena eller 
det andra —, om han får svälta eller åtminstone halfsvälta. Jag 
tror icke, att de skulle känna sig tillfredsställda, utan jag tror, att 
det är riktigt att nu gifva dessa lärare den löneförbättring, som 
man anser vara behöflig och billig. Och det är som sagdt erkändt 
af alla, att den här föreslagna är det.

Ett ytterligare skäl, hvarför man bör bereda de e. o. profes
sorerna denna löneförbättring, är 1904 års läroverksorganisation, 
hvarigenom lektorerna kommit till en bättre löneställning än de 
e. o. professorerna. När kompetensen för professor alldeles uppen
bart är större och bör hållas större än den för lektor, är det väl 
icke mer än rimligt, att åt de e. o. professorerna beredes möjlighet 
att få sådana ålderstillägg, att, när de fått det högsta, de då också 
-kommit till samma aflöning, som lektorer kunna komma.

Denna fråga sammanhänger sedan med två andra. Kungl. Maj:t 
har föreslagit alldeles samma tillfälliga löneförbättring, utom för de 
e. o. professorerna, också för lektorerna vid tekniska högskolan och 
vid öhalmerska institutet. För alla äro anförda verkligt goda skäl, 
som äro grundade i själfva saken. Det är dessa, som böra afgöra 
kammarens beslut, och det tror jag också de skola göra, så att 
kammaren bifaller utskottets hemställan, hvartill jag nu yrkar bifall.

Herr Trygger: De bägge siste talarne hafva varit ense i eu
punkt och oense i en annan. De hafva varit ense i fråga om att 
tillerkänna en viss betydelse åt den s. k. universitetskommitténs 
förslag. Eftersom särskildt den senare ärade talaren uttalat ett be
stämdt omdöme angående det förslag, som afgifvits af denna kom
mitté, i hvilken han för öfrigt själf var ordförande, må det tillåtas 
mig att äfven till protokollet göra ett uttalande angående samma 
förslag. Jag hoppas, att universitetskanslern och Kungl. Maj:t, när 
de granska förslaget, skola finna, hurusom det är behäftadt med 
sådana brister, att det bör läggas i papperskorgen, ty annars komma 
universiteten att förlora den ställning, som de måste hafva för att 
kunna befordra sitt ändamål. Således för min del kan jag icke 
gifva någondera af talarne rätt i deras uppskattning af det ifråga
varande förslaget. Jag anser det olyckligt. Men eftersom nu den
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siste talaren anbefallde förslaget i veaerbörandes benägna åtanke, 
skall jag be vederbörande noga granska förslaget i sömmarne.

Emellertid, ifrågavarande förslag kan åtminstone icke för mig 
vara ett skäl att uppskjuta den löneförbättring, hvaraf de e. o. 
professorerna äro i behof och hvartill de hafva en ovillkorlig rätt. 
Det visar en bra stor ringaktning af vetenskapen att aflöna personer, 
som äro professorer vid ett universitet, med 4,500 kronor eller in- 
beräknadt två lönetillägg 5,500 kronor. Enligt min mening är det 
förslag, som af friherre Bonde här framlagts, det enda riktiga, näm
ligen att man skulle höja med 1,000 kronor och behålla de bägge 
lönetilläggen. De e. o. professorerna komme då upp till 6,500 kr., 
och detta vore också rimligt, om man håller fast förhållandet mellan 
professorer och lektorer med afseende å kompetensfordringarna, men 
ännu mer med afseende å tidpunkterna, då de erhålla sina platser. 
Ty det är en sak af synnerligt stor vikt, att en professor sällan får 
sin plats förr än mellan 40 å 50 år och innan dess har så godt 
som inga inkomster. Det är något, som bör tagas i betraktande, 
när man bestämmer aflöningen för professorer. Jag vill emellertid 
icke göra något yrkande, då statsutskottet tillstyrkt hvad Kung!. 
Maj:t föreslagit. Men jag vill konstatera, att det synes mig, som 
om herr statsrådets och chefens för ecklesiastikdepartementet moti
vering för att icke frambära det förslag, som sedan upptagits af 
friherre Bonde, är synnerligen svag. När man läser protokollet, 
känner man riktigt, huru pennan darrat i handen på honom, då han 
nedskref denna motivering, ty det kan väl icke vara något verkligt 
skäl, att en e. o. professor på det sättet skulle kunna komma upp 
till 6,500 kronor och i sådant fall, om han därefter blefve ordinarie, 
få nöja sig med mindre aflöning såsom sådan. Skall man därför 
icke gifva honom 6,500 kronor, trots det att han bör hafva det af 
andra skäl? Man skulle hafva väntat, att en person, som kan draga 
en slutsats, i stället skulle hafva sagt, att det icke kunde vara rim
ligt, att en professor icke finge för ålderstillägg såsom ordinarie 
räkna sig till godo den tid han varit extra ordinarie. Det hade varit 
en riktig slutsats, och då hade man sluppit komma till ett för de 
e. o. professorerna ogynnsamt resultat.

Jag gör intet yrkande, då regeringen och statsutskottet hafva 
förordat och Riksdagen, närmast då denna kammare •—■ jag vet ju 
ej, huru det kommer att gå i medkammaren — helt visst skall be
sluta de belopp, som här äro föreslagna. Men jag har velat uttala 
dessa ord till protokollet.

Herr Boström, Erik Gustaf: Lika med den Däst före
gående talaren beklagar jag, att Kungl. Maj:t ej funnit skäl att i den 
utsträckning, hvarom hemställan gjorts och som friherre Bonde i 
sin motion upptagit, föreslå ökadt anslag åt dessa e. o. professorer. 
Det till Kung!. Maj:t framställda förslaget var dock icke högre, än 
att det måste betraktas såsom billigt. I denna del är jag ense med
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herr Trygger. Men när Kungl. Maj:t icke funnit skäl att äska 
mera, får man vara tacksam för hvad som här blifvit begärdt, lik
som också för statsutskottets tillstyrkande af det kungliga förslaget.

_Ett par talare hafva ifrigt opponerat sig af det skäl, att orga
nisationsfrågan borde samtidigt lösas. Huru gärna man än skulle 
se den saken ordnad, kan man väl förstå af de olika omdömen vi 
redan fått höra, huru kinkig saken är, och att det kanske icke så 
snart, som mången önskat och väntat, kan komma till ett ordnande 
däraf. Men vi få väl komma i håg, att det icke går an att låta 
dessa tjänstemän, hvilka icke äro extraordinarie —• kommen ihå» 
det: de äro på ordinarie stat, fastän de kallas extraordinarie —° 
stå och vänta på en aflöning, som alla erkänna vara tillbörlig. Ty 
det beror ju icke på dem, om organisationen kommer fram eller icke.

För öfrigt vill jag säga, att, när man icke kan i dag lösa orga
nisationsfrågan, man bör vara belåten med att hafva fått ett förslag 
om tillfällig löneförbättring. Herr Lindgren sade visserligen, att 
■det ju kan hända, att Riksdagen icke vill fortfarande beträda den 
väg, som nu föreslagits. Jag vågar påstå, att den lön, som här är 
föreslagen åt de e. o. professorerna, är så låg, så ringa, att man 
icke kan tänka sig en fast lönereglering, där ej minst dessa siffror 
blifva fixerade. Jag hoppas, att, när det kommer till kritan, de 
skola blifva högre.

Under alla förhållanden hoppas jag, att denna kammare liksom 
Riksdagen måtte bifalla Kungl. Maj:ts förslag i denna punkt.

Herr Lindgren: Nog hafva vi väl rätt att vid detta tillfälle
diskutera organisationsfrågan, åtminstone såvidt jag icke öfverträdt 
min befogenhet att som riksdagsman väcka en fråga. Min motion 
rör hufvudsakligen organisationsfrågan. Lönefrågan har ja» endast 
berört i samband med organisationen. Jag har af Kungf Majrts 
förslag^ tagit mig anledning att komma fram med organisationsfrågan. 
Lönefrågan står därmed i det sammanhang, som jag tillät mig säga 
i jons, att i samma mån som de e. o. professorslönerna närma sig 
ae ordinarie, utjämnar man den väg, som universitetskommittén 
slagit in på, då den nämligen vill gorå alla e. o. professorer till 
ordinarie. Men det är just det, som jag anser vara fördärfligt.

Herr Billing sade, att jag står ensam i mina åsikter. Det 
skulle Jag icke vara rädd för, tv är eu åsikt riktig, kan man tåla 
att stå ensam om den. Men jag står väl icke ensam, då jag om
fattar den tyska universitetsorganisationen. Den har bestått profvet; 
det betyder väl något? Den uppfattning, Tysklands spetsar inom 
■vetenskapen hafva, bör väl kunna uppväga vår universitetskommit- 
tés mening. För resten står jag ej ensam, då jag har många kol
leger här hemma, som dela mina åsikter. Men för att framträda 
fordras det icke blott litet grand mod, utan äfven oberoende.

Hvad jag emellertid icke kan finna mig uti är att herr Billing, utan 
att ingå på något bemötande af min allvarliga motivering, genom något 
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slags escamotage påbördar mig, att jag endast afsett att få mina åsikter 
»registrerade». Mina herrar! Så förståndig är jag, att jag begriper,. 
att en registrering af mina åsikter ej är af någon betydelse, därför 
att dessa åsikter äro mina. Men att väcka motionen i fråga har 
varit det enda sätt, hvarpå dessa åsikter, hvilka jag anser vara rik
tiga och önskar se omsatta i praktiken, kunnat komma till Riks
dagens pröfning, och det är icke min skuld, att sådan icke ägt rum. 
I annat fall hade väl saken varit afklippt, då den redan ligger hos 
Kungl. Maj:t. Jag har fruktat för att man skulle forcera den väg, 
som universitetskommittén föreslagit, och fördenskull har jag 
dristat framhålla, att, liksom förut varit fallet i fråga om den kungl. 
examenskommittén, det kunde behöfvas en utredning ofvanpå uni- 
versitetskommitténs.

Herr Fränekel: Det torde möjligen förvåna kammaren, att
jag som absolut lekman i föreliggande fråga här begär ordet. Men 
jag har ansett mig böra göra det på den grund, att jag deltagit i 
statsutskottets behandling af denna fråga och med glädje sett det 
resultat, till hvithet statsutskottet kommit.

Jag kan då icke underlåta att fråga de herrar, som velat uppe
hålla denna lönefråga på den grund, att organisationsfrågan icke är 
löst, om det är deras mening att pina dessa e. o. professorer med 
för låga löner för att få dem att tvinga fram organisationen. Jag 
kan icke finna, att det är ett fullt lämpligt sätt, i synnerhet som 
Riksdagen själf på sätt och vis förskyllt denna lönefråga, då Riks
dagen vid senaste lönereglering för de allmänna läroverkens lärare kom 
till lönebelopp, som ovillkorligen betinga, att dessa universitets
lärare, såvidt ske kan, likställas med de förre. Den försiktighet, 
som iakttagits i detta förslag, har naturligtvis herott på att det nu 
ej är fråga om en lönereglering, utan om en löneförhöjning, som 
står i öfverensstämmelse med det beslut Riksdagen vid lärarelöner
nas reglering fattade.

Men så kommer en annan fråga till, som här ännu icke varit 
berörd, den, att Riksdagen i allmänhet brukar hafva den uppfatt
ningen, att man icke gärna tager från löntagare hvad de en gång 
fått, utan man försöker att om möjligt låta löntagarne blifva på 
den ståndpunkt de äro, och under senare dyra tider har man för
bättrat deras villkor. Men huru är fallet här? Jo, genom de änd
rade bestämmelserna om dyrtidstillägg hafva vissa e. o. professorer 
sämre villkor än de en gång haft. Kan det vara rimligt?

Efter mitt förmenande är det förslag, som här föreligger, rätt 
korrigeradt, enär man ju icke genom en löneförbättring bör gå eu 
blifvande lönereglering i förväg, såsom kunnat blifva fallet, om uni
versitetskanslerns hemställan oförändrad bifallits. Jag menar näm
ligen, att de e. o. professorerna då skulle kunnat komma till högre 
villkor som extra ordinarie, än de sedan skulle få som ordinarie. 
Mej, säger jag, förslaget är fullkomligt väl afpassadt och innebär ej,
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annat, än att man verkligan vill ställa dessa lärare, dessa väl ut- Angående 
bildade lärare i parité med andra, som, efter hvad jag hört upp- tillfällig löne- 
gifvas, stå lägre i bildningsgrad, än dessa dessa herrar göra. förbättring

Det är också en annan synpunkt, som verkligen måste komma befattnings- 
fram. Kan det vara rätt, att man använder stora belopp på att häfvare vid 
förbättra universiteten i alla afseenden, förbättra deras byggnader, universiteten. 
förbättra deras samlingar, förbättra hvarjehanda anordningar, men (Forts.) 
när man kommer till frågan om universitetslärarnes aflöning, pru
tar på 500 kronor på hvar och en af dem? Nej, mina herrar, det 
kan .Riksdagen ej göra, och därför måste jag yrka bifall till stats
utskottets förslag.

Ofverläggningen förklarades härmed slutad, hvarefter herr tal
mannen yttrade, att i afseende på föreliggande punkt förekommit 
följande yrkanden: l:o) att hvad utskottet hemställt skulle bifallas;
2:o) att utskottets hemställan skulle afslås; och 3:o) af herr Lind
gren, att kammaren skulle afslå utskottets hemställan och bifalla 
hans i ämnet väckta motion.

Sedermera gjordes propositioner jämlikt dessa yrkanden och 
förklarades propositionen på bifall bifall till utskottets hemställan 
vara med öfvervägande ja besvarad.

Punkterna 75—100.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 101. Ang.
upphjälpande

Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att dels för beredande af^olyäsen- 
af möjlighet till skolgång för fattiga på längre afstånd från skolorna viUielmina 
boende skolpliktiga barn inom Vilhelmina, Risbäcks, Stensele, Sor- m.fl.försam- 
sele, Tärna och Arjepluogs församlingar på extra stat för år 1907 lingar. 
bevilja ett anslag å 10,000 kronor att användas enligt de 
närmare bestämmelser, Kungl. Maj:t kunde finna godt meddela, dels 
ock af redan beviljade anslag på extra stat för år 1907 anvisa åter
stoden, 600 kronor, att användas såsom bidrag till uppehållande af en 
mellan byarna Gargaur, Brännas och Mullholm inom Arjepluogs 
församling flyttande folkskola.

"Utskottet hade af anförda skäl hemställt, att Riksdagen måtte
a) för beredande af möjlighet till skolgång för fattiga, på 

längre afstånd från skolorna boende skolpliktiga barn inom Vilhel
mina, Risbäcks, Stensele, Sorsele, Tärna och Arjepluogs försam
lingar på extra stat för år 1907 bevilja ett anslag å 7,000 kronor 
att användas enligt de närmare bestämmelser, Kungl. Maj:t kunde 
finna godt meddela; samt
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b) af redan beviljadt anslag på extra stat för år 1907 anvisa 
återstoden, 600 kronor, att användas såsom bidrag till uppehållande 
af en mellan byarna Gårgång Brännas och Mullholm inom Arjepluogs 
församling flyttande folkskola.

Vid punkten fanns reservation af gifven

af herrar E, P. P. Tamm, F. E. Pettersson, friherre J. T. 
Gripenstedt, grefve K. A. Posse, grefve C. O. Taube, A. Wiklund, 
K. Starbäck, Å. H. Hammarskjöld, E. Hammarkind, L. Eriksson 
och J. Ström, hvilka ansett utskottet böra hemställa, att Riks
dagen, med bifall till Kungl. Maj:ts förevarande framställning, 
måtte

a) för beredande af möjlighet till skolgång för fattiga, på längre 
afstånd från skolorna boende skolpliktiga barn inom Vilhelmina, 
Risbäcks, Stensele, Sorsele, Tärna och Arjepluogs församlingar på 
extra stat för år 1907 bevilja ett anslag å 10,000 kronor att an
vändas enligt de närmare bestämmelser, Kungl. Maj:t kunde finna godt 
meddela;

b) af redan beviljadt anslag — — —- — — —•------- — —

flyttande folkskola.

Herr Tamm, Hugo: I denna fråga har statsutskottet stått
splittradt; för min del har jag ställt mig på reservanternas sida, 
och jag anhåller nu att för kammaren få något närmare framhålla 
de skäl, som enligt mitt förmenande tala för bifall till Kungl. Maj:ts 
förslag.

Jag vet väl, att man kan beskylla mig och reservanterna för 
bristande konsekvens och att Riksdagens värdighet icke iakttagits. 
Men den saken är dock icke så alldeles klar, och jag skall söka 
gifva skäl för den åsikt jag hyser, att jag i det stycket intet brustit. 
Sakfrågan är mycket enkel, det gäller huruvida Riksdagen nu skall 
öka anslaget för beredande af skolundervisning åt fattiga barn, 
boende på långt afstånd från skolan och bosatta inom de allra fatti
gaste lappsocknarna.

Jag kommer sålunda först till frågan, huruvida vi reservanter 
svikit den s. k. konsekvensen inom Riksdagen. Frågan väcktes för
sta gången 1902, då Kungl. Maj:t föreslog att 5,000 kronor skulle 
anvisas på extra stat för 1903 för att åt fattiga barn inom Vilhel
mina församlings fjälltrakter och inom Risbäcks kapellförsamling 
bereda möjlighet till skolgång. Därpå svarar Riksdagen, att Riks
dagen anser sig böra erinra om föreskriften i § 49 af kungl. stad
gan angående folkundervisningen i riket den 10 december 1897, att, 
där föräldrar eller målsmän icke äga tillgång att bekosta barnens 
kläder och underhåll vid skolan, de böra genom kommunens fattigvård 
härutinnan understödjas; och yttrade Riksdagen vidare i samma
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skrifvelse, aft, ehuru Eders Kungl. Maj:ts i ämnet väckta förslag 
sålunda enligt Riksdagens förmenande rätteligen vore att anse såsom 
en framställning om statsbidrag till vederbörande kommuner för be
stridande af dem åliggande fattigvårdsutgifter och sålunda af beskaf
fenhet att endast i händelse af sällsynta undantagsförhållanden böra 
bifallas, Riksdagen med hänsyn till de ifrågavarande kommunernas 
ekonomiska ställning och de särskilda svårigheter, som för de ifråga
varande fjälltrakternas befolkning mötte att bereda barnen underhåll 
vid skolorna, ansåge sig böra bevilja anslaget.

Således säger Riksdagen: Yi höra icke gifva det, men vi gifva 
det. Följande år kom det åter en framställning om beviljande af 
anslag till vissa byar inom Arjepluogs församling, ett anslag af 600 
kronor per år eller 1,800 kronor för 3 år. Däruppå svarade Riks
dagen enligt statsutskottes förslag, »att Riksdagen, med hänsyn till 
församlingens tryckta ekonomiska ställning och de synnerligen stora 
svårigheter församlingen hade att bekämpa för ordnandet af sitt 
skolväsende, ansett sig böra bifalla äfven denna framställning. Så
lunda ja i praktiken. I teorien säger Riksdagen: »då i ärendet 
vore upplyst, att församlingens skogsmedelsfond kunde väntas under 
år 1908 komma att vinna en afsevärd tillökning, syntes det, i enlig
het med hvad myndigheterna i fråga härom yttrat, kunna antagas, 
att statsanslag för nu ifrågavarande ändamål icke skulle visa sig 
behöflig! för längre tid än till och med år 1907.»

Följande riksdag på samma sätt. Då begärde Kungl. Maj:t ett 
anslag af 2,000 kronor för att bereda möjlighet af skolgång för fat
tiga barn inom Arjepluogs församling. Riksdagen murrade och sade 
i sitt svar på denna framställning: »Riksdagen har hyst någon tvekan, 
huruvida det för möjliggörande af skolgång för fattiga barn inom 
vissa delar af Arjepluogs församling begärda anslaget af 2,000 kro
nor borde af Riksdagen beviljas. Då församlingen, enligt hvad upp
lyst blifvit, genom utstämpling af skog, som är bestämd att äga rum 
år 1906, har att påräkna en inkomst af öfver 300,000 kronor, sy
nes det icke hafva bort vara för församlingen omöjligt att utan sta
tens medverkan bestrida de för ändamålet behöfliga kostnaderna.

Detta var i teorien. I praktiken svarades ja. I 1903 års 
skrifvelse tillädes nämligen: »Då det emellertid synes vara fara 
värdi, att, i händelse förevarande anslag icke beviljades, ett afse- 
värdt antal af församlingens skolpliktiga barn skulle komma att 
sakna undervisning, har Riksdagen ansett sig böra bevilja äfven 
detta anslag»

Så kom 1905, och då begärde Kungl. Maj:t 2,500 kronor för 
Stensele församling. Då svarade Riksdagen: »Ku är det slut.»

»I öfverensstämmelse med den uppfattning, som i Riksdagens 
nyssnämnda skrifvelse af den 15 maj 1902 uttalats, har Riksdagen 
ansett, att en bestämd gräns nu bör sättas, utöfver hvilken bidrag 
från statens sida icke framdeles bör lämnas för beredande af möj
lighet till skolgång för fattiga barn. Då af utredningen framgår,
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att anslaget till Arjepluogs församling inom kort kommer att blifva 
obehöfligt» etc., så säger Riksdagen, att den beslutat att icke bevilja 
någon högre summa, men Stensele får i alla fall del af det gifna 
anslaget.

Under sådana förhållanden, mina herrar, hemställer jag: Stå 
här Riksdagens ord i samklang med Riksdagens gärning? Hvarenda 
gång har Riksdagen beviljat anslag och hvarenda gång har Riksdagen 
gjort det under uttalande, att Riksdagen icke tyckte om anslaget. 
Detta är ett ordets predikande gentemot ett handlingens predikande, 
och vi veta, att i det fallet har dock handlingens predikande en 
mycket starkare kraft än någonsin ordets predikande.

Jag kan således icke finna, att man i denna fråga har den 
ringaste vägledning i riksdagsbesluten. Riksdagen har hvarje gång 
på ett eller annat sätt lämnat sitt ja, men samtidigt har Riksdagen 
skrifvit, att Riksdagen icke tyckte om det, och jag hemställer till 
eder, mina herrar, om detta är ett pedagogiskt riktigt sätt att gå 
till väga. En pojke beder om någonting hos sin far, och fadern 
svarar: du skall få det för denna gång, men kom icke igen. Poj
ken kommer igen, pappa murrar, men han får hvad han begär, och 
så går det både tredje och fjärde gången. Kan nu ett sådant till
vägagångssätt anses vara värdigt Riksdagen? Jag kan icke se annat, 
än att det i detta fall råder strid mellan gärningen och ordet, och 
jag har icke kunnat för min del ställa mig på den bestämda stånd
punkt, som utskottet här förmenar sig intaga. Skall man afvisa 
anspråk, bör man göra det bestämdt, men icke öppna dörren på 
glänt, ty då dröjer det ej länge förrän den står på vid gafvel.

Sålunda tror jag mig hafva försvarat reservationen mot hvarje 
beskyllning för inkonsekvens, ty saken är i detta fall ganska oklar. 
Men däremot frågar jag: föreligga här sådana skäl, att Riksdagen bör 
följa handlingens predikande eller ordets predikande? Jag vill alltså, 
när jag nu kommer till själfva saken, formulera den frågan så: äro icke 
dessa församlingar, om hvilka nu är fråga, i samma belägenhet som de 
församlingar, till hvilka Riksdagen förut har gifvit anslag? I hafven, 
mina herrar, måhända icke tänkt eder hvad den framställning innebär, 
som gjorts från dessa lappsocknar. Det gäller ett område på öfver
42,000 kv.-kilometer, ett område som täcker hela Östergötlands län, 
hela Skaraborgs län, Hallands och Bohus län. På denna stora areal 
äro bosatta ungefär 20,700 människor, icke i större byar utan spridda 
rundtorn, och befolkningen på detta vidsträckta område utgöres till 
största delen af fattiga nybyggare eller lappar eller af en lös be
folkning, som slagit sig ned här och där, och herrarne kunna förstå, 
att de ej ligga i några lätta förhållanden att kunna få undervisning 
åt sina barn. På denna areal finnas enligt auktoritativa uppgifter 
icke mindre än 3,866 skolpliktiga barn, hvilka på grund af de långa 
distanserna omöjligen kunna få del af någon skolundervisning. Her
rarna skola dock icke tro, att dessa församlingar hafva stått sysslo
lösa i sin skolfråga, ingalunda, de hafva gjort stora ansträngningar.
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Dessa 20,700 människor hafva dock i sin fattiga belägenhet upp
rättat icke mindre än 89 skolor för att nå så många som möjligt 
med skolundervisning. Man har mest nödgats tillgripa att bereda 
undervisning medelst flyttande folkskolor, men trots dessa flyttande 
skolor är det ändå, som jag sade, nära 25 procent eller 934 barn, 
som aldrig kunna komma i åtnjutande utaf denna likvisst af staten 
till öfriga delar af riket så generöst gifna undervisning. Den enda 
utvägen för dessa är, om det kan beredas dem någon möjlig
het att genom inackordering i närheten af skolorna kunna få någon 
liten undervisning till stöd för den, som kan bibringas dem i deras 
hem. Men det är ingalunda för alla dessa 934 barn som det be- 
gäres understöd •— det är ju endast för en liten del af dessa. Hvad 
man begär är hjälp till inackordering af en bråkdel af dessa 934 
barn under 14 veckor hvartannat år, en hjälp af 40 öre om dagen, 
priset för inackorderingen, på det att barnen åtminstone skola få 
någonting af ordnad undervisning. Då svarar statsutskottet med 
hänvisning till 1902 års skrifvelse: Det där kunna vi ju icke för
neka; vi kunna icke förneka, att förhållandena äro sådana, men vi 
hänvisa till dessa kommuners fattigvård. Huru förhåller det sig då 
med denna fattigvård och hurudan är i själfva verket dessa kom
muners ställning? Jo, i Storsele t. ex., för hvilken församling man 
nu ifrågasätter understöd från fattigvårdsafgifterna, där uppgå dessa 
nu till 3,401 kronor och kommunens kassa häftar i skuld för 2,709 
kronor, hvarförutom kommunen efter missväxtåret 1903 fått ikläda 
sig en borgen på 50,000 kronor för att kunna erhålla medel till 
att lifnära sig. Befolkningen uppgifves bestå af prästen, länsman
nen, läkaren, några fattiga handlande och spridda bönder, nybyggare, 
lösa arbetare och lappar. Med Tärna är det ändå sämre. Jag be- 
höfver endast nämna, att af denna kommuns 2,104 fyrkar falla öfver 
hälften på kyrkoherden, läkaren, skolläraren och länsmannen. Det 
är således på dessa fyra, som öfver hälften af alla utskylderna inom 
kommunen faller. Jag kan således icke finna annat än att, när Riks
dagen förut erkänt det faktiska behofvet för dessa förra socknar, 
konsekvensen drifver därhän att äfven tilldela de nu ifrågavarande 
det ringa anslag, som ifrågasättes. Skulle alla hafva del, blefve det
30,000 kronor för alla dessa kommuner; man begär nu blott 10,000 
kronor. Riksdagen har tre gånger å rad hänvisat till den stora 
fonden å 300,000 kronor, som skulle tillfalla Arjepluogs församling. 
Det gick an att härnäsa till denna fond förut, men som herrarne 
torde finna af den i Kung!. Maj:ts proposition anmärkta hushåll- 
ningsplanen, utfalla i själfva verket ingalunda dessa 300,000 kronor 
1908, utan utstämplingen sker successivt och gifver kommu
nen blott 15,000 kronor om året, och märken väl, mina herrar, 
denna fond får icke användas till sitt kapital, utan endast till rän
tan, d. v. s. det blir 750 kronor, som tillfalla Arjepluogs församling, 
hvilken redan förut bär på en skuldbörda af inemot 150,000 kro
nor. Men det är alldeles gifvet, att, när 15,000 kronor om året
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Angående tillfalla kommunen, kapitalet måste ökas och således äfven räntan,.
lqf skolväsen- och mau kau motse den dao> då vi slippa gifva någonting åt denna 

det inom församling. Därför tillägger Kungl. Maj't: det är alldeles rätt; det 
Vilhelmina finnes en annan kommun, som är i samma belägenhet som dessa 

m. fl. försam- fattiga kommuner, nämligen Malå församling, och på den skall då 
(Forte') anslaget öfverflyttas. Sålunda ligger det en begränsning i detta nu 

begärda anslag, en begränsning efter Kungl. Maj:ts eget förslag, så 
att detta anslag på 10,000 kronor icke behöfver, på sätt utskottet 
befarar, växa i det oändliga — jag hoppas det vore så med alla 
andra anslag.

Sålunda, mina herrar, kan jag icke komma till något annat 
resultat i denna fråga än det, att .Riksdagen har sagt ett men gjort 
ett annat, och sålunda, stödjande mig på gärningens vitsord, anser 
jag för min del åtminstone, att reservanterna icke på något sätt 
ställt sig på en inkonsekvent ståndpunkt. Då nu dessutom alldeles 
samma omständigheter gälla för Sorsele och Tärna församlingar, 
som de, hvilka gällt för de församlingar, till hvilka redan anslag 
äro gifna, och då slutligen den begärda summan har sin bestämda 
begränsning, kan jag icke finna, att ett, jag vågar påstå det, för- 
hastadt ord af Riksdagen, då den uttalade att anslaget icke finge 
öfverskridas, hör vara bestämmande gentemot sådana fakta, som 
de hvilka här ligga före. Ett fel är begånget, jag erkänner det 
såsom ordförande i statsutskottet: jag har icke protesterat mot detta 
uttalande om hvad en kommande Riksdag skall göra. Det är alltid 
farligt att uttala sig vare sig genom löfte eller genom någon be
gränsning, ty i hvarje händelse kan ej en Riksdag skrifva lagar 
för en kommande Riksdag. Och då jag ytterligare uti denna fråga 
betänker, att vi här i dag beviljat det ena tusentalet efter det andra 
för att möta det finska inflytandet och att man vidare är i färd 
med att bevilja millioner för att genom järnvägar knyta vår västra 
befolkning till Sverige undan norskt inflytande och att man vidare 
i dag till och med i med undervisning väl försedda samhällen ej 
drager sig för att bekosta den en ny typ — samskolor, så hem
ställer jag till eder, mina herrar, om I däfven hjärta att neka den 
fattigaste befolkningen i vårt land ett litet bidrag af endast 10,000 
kronor för att barnen där må få åtnjuta ett minimum af under
visning. Jag har för min del icke haft hjärta att göra det, och 
därför anhåller jag nu om bifall till reservationen.

Grefve Taube: Det är ju icke mycket att tillägga utöfver 
hvad den föregående ärade talaren så varmhjärtadt anfört. Dom
kapitlet har i synnerligen bevekande ordalag vädjat till kammarens 
välvilja för att bereda dessa fattiga barn någon möjlighet att be
vista skolundervisningen. I den kungl. propositionen är äfven ut- 
taladt, att detta anslag skulle på samma gång som det är ett minimum 
äfven kunna vara ett maximum för att bereda dessa barn detta så 
nödvändiga tillfälle att kunna komma till de så ofantligt aflägset
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belägna skolorna. Om det således icke egentligen är någonting Angående 
vidare att här tillägga, kan jag dock icke underlåta att på en dag u3gl^i^ge^ 
som denna, då man beviljat så betydliga belopp till vårt skolväsen gei inom
af alla möjliga slag och till alla möjliga skolor, hemställa, då frå- Vilhelmina 
gan egentligen nu blott gäller ett belopp af 3,000 kronor, eller m- fl. försam- 
skillnaden emellan 7,000 och 10,000 kronor, om icke Riksdagen, /pörte) 
oaktadt den en gång uttalat sig i den riktningen, att 7,000 skulle 
vara till fyllest, ändock nu skulle i detta så särskildt ömmande fall 
kunna taga afstånd därifrån och bevilja hvad som här är af reservan
terna föreslaget, hvartill jag för min del yrkar bifall.

Herr Billing: Det är ju tydligt, att kammaren bifaller reserva
tionen och icke utskottets förslag, och då vill jag icke upptaga 
tiden med att försvara detta, ehuru nog åtskilligt skulle kunna in
vändas emot hvad statsutskottets ärade ordförande nyss anfört. Jag 
vill blott uttala min förvåning öfver att han ansåg, att så mycket 
krut behöfdes för att skjuta ihjäl döda kråkor.

Skälet till vår af styrkan har varit statsutskottets yttrande i fjol, 
ett yttrande, som blifvit af båda kamrarne godkändt och som var 
af följande lydelse: »I öfverensstämmelse med den uppfattning, som 
i Riksdagens nyssnämnda skrifvelse af den 15 maj 1902 uttalats, 
har Riksdagen ansett, att en bestämd gräns nu bör sättas, utöfver 
hvilken bidrag från statens sida icke framdeles bör lämnas för be
redande af möjlighet till skolgång för fattiga barn.»

Så sade utskottet i fjol, och det godkändes af Riksdagen, och 
som statsutskottsledamot anser jag mig skyldig att hålla på att 
hvad statsutskottet sagt 1905 skall statsutskottet stå för 1906. Men 
naturligtvis kan Riksdagen, likasom statsutskottets ordförande nyss 
för sin del gjorde, erkänna sig hafva förra gången begått ett fel 
eller en dumhet, tror jag han sade.

Jag vet mycket väl, att om jag här talade aldrig så vackert, 
skulle kammaren i allt fall biträda reservationen. Nu har jag icke 
heller någon så synnerlig lust att tala vackert mot ett anslag som 
detta, men skall dock såsom andra utgiftsafdelningens ordförande 
yrka bifall till utskottets hemställan.

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, att 
i afseende på förevarande punkt yrkats, dels att hvad utskottet hem
ställt skulle bifallas, dels ock, af herr Tamm, Hugo, att kammaren 
skulle antaga det förslag, som innefattades i den af honom m. 11. 
vid punkten afgifna reservation.

Sedermera gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkanden 
och förklarades propositionen på bifall till herr Tamms yrkande 
vara med öfvervägande ja besvarad.

Punkterna 102—104.
Hvad utskottet hemställt bifölls.
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Punkten 105.

Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att
dels bevilja tillfällig löneförbättring för år 1907 till belopp af

1,000 kronor för enhvar af följande lektorer vid tekniska högsko
lan, nämligen lektorerna i beskrifvande geometri och ritkonst, i all
män fysik, i skeppsbyggnadskonst, i metallurgi och byttkonst, i 
geodesi och topografi, i konstruktion af maskinelement och hissinrätt» 
ningar, i elementarmekanik och beskrifvande maskinlära samt i 
elektrokemi;

dels förklara, att af nämnda tillfälliga löneförbättring 500 kronor 
skulle betraktas såsom lön och 500 kronor såsom tjänstgörings- 
penningar;

dels ock för ändamålet på extra stat för år 1907 anvisa ett 
belopp af 8,000 kronor.

I sammanhang med detta Knngl. Maj:ts förslag både utskottet 
till behandling förehaft två lika lydande motioner, väckta den ena i 
Första Kammaren (n:o 24) af friherre G. Tamm och herr B. Åker
man och den andra inom Andra Kammaren (n:o 107) af herr J. E. 
von Krusenstjerna.

I dessa motioner hemställdes, att, med skyldighet för de lek
torer, som för närvarande tillhörde den lägre löneklassen, att under
kasta sig den ökning eller förändring af tjänstgöringen, som komme 
att bestämmas, och med indragning af nu utgående extra-lärarearfvodet 
i konstruktion af maskinelement å 1,500 kronor, hvarigenom det af 
Kungl. Maj:t till förstärkning af lärarekrafterna vid tekniska hög
skolan i punkten 103 under åttonde bufvudtiteln äskade anslaget 
af 16,500 kronor skulle nedbringas till 15,000 kronor, Riksdagen 
måtte besluta:

a) att på extra stat för år 1907 bevilja 12,000 kronor för till
fälliga löneförbättringar åt tekniska högskolans lektorer på det sätt, 
att 1,500 kronor tillfalla en och hvar af de 6 lektorerna af den 
lägre löneklassen, 1,000 kronor tillkomma den lektor af den högre 
löneklassen, som tjänstgjort mer än 10 år, samt 500 kronor tillfalla 
hvar och en af de 4 öfriga af de till sistnämnda klass börande 
lektorerna;

b) att, därest de extra ordinarie universitetsprofessorernas löne
förmåner skulle i enlighet med statsverkspropositionen komma att af 
Riksdagen ökas utöfver de nu gällande, motsvarande ökning äfven 
måtte komma högskolans lektorer till godo, nämligen så, att de lek
torer, som enligt a) komme att få en årsaflöning af högst 5,000 
kronor, måtte hvardera komma i åtnjutande af 1,000 kronor, hvaraf 
500 kronor såsom lön och 500 kronor såsom tjänstgöringspenningar, 
samt, om de enligt a) komme att uppbära 5,500 kronor, hvardera 
500 kronor att tilläggas till lönen, samt att för bestridande af be
rörda löneförbättringar på extra stat för år 1907 anvisa ett förslags
anslag å 6,500 kronor.
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Utskottet kade på angifna grunder hemställt, att Riksdagen, _ Angående 
med bifall till Kungl. Mai:ts förevarande framställning ock med l.öne'
afslag å de af herrar friherre Tamm och Åkerman samt herr von för ie]cf0re„la 
Krusenstjerna i ämnet väckta motioner, i hvad desamma skilde sig vid tekniska 
från Kungl. Maj:ts framställning, måtte högskolan.

a) bevilja tillfällig löneförbättring för år 1907 till belopp af (Ports.)
1,000 kronor för enhvar af följande lektorer vid tekniska hög
skolan, nämligen lektorerna i beskrifvande geometri och ritkonst, i 
allmän fysik, i skeppsbyggnadskonst, i metallurgi och hyttkonst, i 
geodesi och topografi, i konstruktion af maskinelement och hiss
inrättningar, i elementarmekanik och beskrifvande maskinlära samt
i elektrokemi;

b) förklara, att af nämnda tillfälliga löneförbättring 500 kronor 
skulle betraktas såsom lön och 500 kronor såsom tjänstgörings- 
penningar; samt

c) för ändamålet på extra stat för år 1907 anvisa ett belopp 
af 8,000 kronor.

Friherre Tamm: Den nu föredragna punkten rör en aflönings-
fråga för lektorerna vid tekniska högskolan, men vederbörande hafva 
dragit försorg om att sätta denna i samband med den tilltänkta 
reorganisationen af den tekniska undervisningen i riket. Jag till
låter mig därför att tala något om den tekniska undervisningen här 
i riket, hvilken jag anser icke omfattas med det intresse, som den 
borde. Jag dömer detta utaf uttalanden vid föregående riksdagar 
uti denna kammare, jag dömer det utaf uttalanden, som vi man och 
man emellan få höra, då det säges: vi vilja icke åstadkomma ett 
större antal ingenjörer än som för närvarande produceras inom landet, 
därför att vi anse, att de icke skola komma att få sysselsättning; 
vi vilja icke åstadkomma ett tekniskt proletariat, som det har hetat.
Det bär gjorts i flera fall stora ansträngningar för att vinna en 
bättre teknisk undervisning, men hittills utan framgång. Tekniska 
högskolans styrelse har vid flera tillfällen begärt förmåner för tekniska 
högskolans lärare, tekniska högskolans styrelse har vid två tillfällen 
gjort framställningar om en reorganisation utaf denna samma hög
skola. Och den har gjort det därför, att man har funnit, att det 
utrymme, som för närvarande är utaf skolan disponerad!, är full
komligt otillräckligt. Men framställningen har äfven föranledts 
härutaf, att lärarekrafterna för närvarande icke äro så stora, som 
vore erforderligt, och därför att ett stort antal elever för hvarje 
inträdesexamen har måst afvisas och på senare tiden till en ganska 
hög siffra.

Hvad utrymmet beträffar hafva de förslag, som blifvit fram
ställda, dock kunnat inskränkas till att icke behöfva gå utöfver 
det område, som tekniska högskolan för närvarande disponerar med 
tillägg' af det område, som ännu tillhör järnkontoret och hvithet 
har ställts till disposition för utvidgningen utan någon vidare afgift.
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Hvad åter angår lärarekrafterna, så förhåller det sig så, att de ut
ländska tekniska högskolorna äro betydligt bättre försedda med 
lärare än vår skola är. Det finnes ämnen, uti hvilka vid tyska 
.skolor tre professorer undervisa, och dessa ämnen äro här i Stock
holm lämnade åt en enda lektor. Beträffande frågan om ansök
ningar för att vinna inträde vid skolan, skall jag be att få lämna 
en liten redogörelse. Skolan, som inrättades på grund af ett beslut 
år 1876, har ända till och med år 1890 kunnat antaga lika många 
elever som blifvit anmälda. Från nämnda år och ända till år 1899 
kunde där årligen icke mottagas mer än 100 elever; därefter ökades 
antalet till 125. Under denna sista period hafva ansökningar in
kommit från 1,455 kompetenta inträdessökande, men af dessa hafva 
endast 928, d. v. s. 64 procent, kunnat antagas. Och, mina herrar, 
dessa sökande till tekniska högskolan, som där hafva vunnit inträde, 
hafva varit så pass kompetenta, att de kunna anses i allmänhet 
hafva blifvit bedömda med medelbetyg öfver godkänd uti de mate
matiska ämnena, och dessutom hafva de haft flera månaders praktik. 
Det har nämligen visat sig af ansökningar och pröfningar, att det 
icke lönar sig för den ungdom, som icke har dess bättre kunskaper, 
att söka inträde, därför att de som skola hafva någon förhoppning 
att vinna inträde hafva en så öfvervägande kompetens.

Ja, tekniska högskolans styrelse gjorde redan 1903 eu fram
ställning och reviderade förslaget på grund af order år 1904 till 
ett lägre belopp. Det har begärts, att man skulle för en kostnad 
af 2,008,200 kronor få verkställa en nödig ombyggnad, och kost
naderna för driften, om jag så får kalla den, skulle stiga från nu
257,000 kronor till 445,800 kronor inalles, men däremot inflyta 
elevafgifter till så stort belopp, att kostnaderna skulle nedbringas 
från 445,800 kronor till 333,400 kronor, som skulle blifva stats
verkets årliga utgift. Dessa framställningar från tekniska högskolans 
styrelse hafva blifvit inlämnade till Kungl. Maj:t, som välvilligt 
för ändamålet tillsatt en kommitté, en kommitté, sammansatt af ut
märkta män, hvarför man kunnat hoppas, att deras utredning skulle 
blifva utomordentligt bra gjord. I förbigående vill jag dock säga, 
att Kungi. Maj:t underlät att i denna kommitté insätta någon, som 
var förtrogen med högskolans förhållanden, enligt hvad jag tror 
mig veta på den grund, att man var rädd för att den gamla slentria
nen från tekniska högskolan skulle komma att åtfölja kommitténs 
betänkande. Olyckligtvis blef denna kommitté genom omständig
heternas makt sprängd efter den första urtiman förlidet år, och be
synnerligt nog har icke någon ny kommitté därefter blifvit tillsatt. 
Jag dömer utaf detta förhållande, att man antingen icke har kunnat 
utfinna en tillräckligt god plan och lämpliga instruktioner för en 
kommitté, eller också anser man icke salten vara af den vikt, att 
någon kommittéutredning kan vara erforderlig. Detta med afseende 
å den allmänna ståndpunkten utaf intresset för den tekniska under
visningen i vårt land.
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Hvad nu beträffar själfva den lönefråga, hvarom här nu närmast Angående 
är tal, är förhållandet det, att den numera rörer endast lektorerna. 
Professorerna hafva redan fått sin löneförbättring, men lektorerna f^rdektorerna 
få ännu vänta på sin. Såväl Kungl. Maj:t som statsutskottet hafva vid tekniska 
i detta fall förklarat, att utan en reorganisation utaf hela detta högskolan. 
läroverk kan man icke göra någonting för lektorerna. De skola (Forts.) 
bibehållas i samma dåliga ställning, som de för närvarande hafva, 
d. v. s. någon ordentlig lönestat för dem skall icke få göras utan 
i samband med reorganisationen. Man vill nu endast gifva dem ett 
tillfälligt tillskott, och i samband med detta säges, att när det icke 
kan blifva någon egentlig lönereglering, kan man heller icke vid
taga de erforderliga bestämmelserna med afseende å lektorerna utom 
i ett fall. Man ger dem ett litet tillskott i deras aflöning, men 
lägger på samma gång på dem den skyldigheten, att de skola vara 
underkastade en större undervisningsskyldighet, än de förut varit 
underkastade, dock beroende på styrelsens pröfning. Således, i af
vaktan på en reorganisation står allting stilla, och denna reorganisa
tion afvakta!' ännu så länge förgäfves den utredning, som skulle 
vara erforderlig och som en gång har blifvit påbörjad. En följd 
af detta är också, att åtskilliga platser få lof att skötas på förord
nande. Det är för närvarande eu professur och två lektorat, som 
skötas på förordnande, hvarjämte ett lektorat af annan anledning 
jämväl skötes på förordnande. Och dessa lektorer, som endast äro 
förordnade, äro icke af Kungl. Maj:t och icke heller af statsutskottet 
föreslagna att få någon förbättring i sina aflöningsvillkor.

Med anledning af detta har jag jämte några andra personer 
tillåtit mig att väcka en motion, på det att dessa lektorer skulle 
få en förbättrad ställning. Uti statsverkspropositionen finnes in
tagen en jämförelse emellan den aflöning, som tillkommer dessa 
lektorer, och andra, som borde kunna anses vara med dem likställda.
Jag borde kanske icke här upprepa denna jämförelse, men den är 
utaf den beskaffenhet, att af densamma tydligt framgår, att dessa 
lektorer hafva det ganska dåligt. Tv med e. o. ordinarie professorer, 
med hvilka det synts oss att de borde kunna jämställas, äro de 
ingalunda med afseende å aflöningen likställda. Lektorerna vid de 
allmänna läroverken hafva det mycket bättre. Adjunkterna vid de 
allmänna läroverken hafva det bättre än de lägst aflönade lektorerna, 
lektorerna vid Chalmers tekniska läroanstalt hafva det bättre och 
få det än bättre genom Kungl. Maj:ts nu föreliggande proposition 
om tillökning i deras inkomster, och slutligen äro äfven lektorerna 
vid tekniska elementarskolor bättre ställda än lektorerna vid tek
niska högskolan, vår enda tekniska högskola.

I den kungl. propositionen är med all tydlighet utsagdt, att 
det är alldeles nödvändigt, att dessa lektorer få en bättre aflöning 
än de för närvarande hafva. De uti den högre löneklassen äro 
naturligtvis icke i så stort behof däraf som de i den lägre. Men 
underligt nog så heter det, att: »beträffande åter lektoraten af den
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Angående lägre löneklassen .... kade .... redan under närvarande förhållan- 
tilförbättrine' c*en’ V- s- ä^en utan känsyn till den i förslaget förutsatta ök- 
för lektorerna uingen elevantalet, bekofvet af en utvidgning af undervisningen
vid tekniska 
högskolan. 

(Forts.)

gjort
dock

sammanlagda aflöningen 
lönereglering klef

sig synnerligen starkt gällande. En dylik utvidgning kade 
icke kunnat genomföras på grund däraf, att dessa lektorers 

aflöning varit så låg, att man icke billigtvis kunnat tänka på en 
ökning af deras tjänstgöringsskyldighet.» Men därför skulle också 
dessa lektorer nu komma att åläggas en större tjänstgöringsskyldig
het än de förut ka haft.

Det underliga inträffar verkligen med eu utaf dessa lektorer, 
att han, oaktadt den tillökning Kungl. Maj:t kär föreslagit, skulle 
få mindre än han förut käft. Ty kan kar utöfver sin lektorslön 
käft 1,500 kronor, därför att kan skött en extra tjänst, ock dess
utom kar kan haft dyrtidstillägg på 350 kronor. Nu skulle han 
enligt Kungl. Maj:ts förslag få en tillökning af 1,000 kronor och 
icke något dyrtidstillägg, men därjämte föreslås, något som enligt 
min mening icke är så särdeles lämpligt, att man skulle kunna 
kasta till honom ett särskildt arfvode af 500 kronor, hvarigenom 
kan skulle få en ökad inkomst utaf 1,500 kronor, såsom han förut 
käft, dock utan dyrtidstillägg. Förhållandet med aflöningen för 
lektorerna under föregående tider har varit, att det vid första upp
sättningen fanns sex lektorer, som tillsammans kade 18,050 kronor;, 
sedermera tillkom en lektor, så att den 
uppgick till 19,750 kronor. Genom 1898 års 
aflöningen för tio lektorer tillsammans 35,000 kronor, hvilket år 
1901 ökades med en lektor ock 3,000 kronor. Dessa siffror stå i 
ungefärligt förhållande till elevantalet vid skolan.

Nu begäres af Kungl. Maj:t en ökning af 8,000 kronor, hvilken 
motionärerna kafva begärt skulle köjas med 4,000 kronor, dock 
med ett afdrag af 1,500 kronor från anslaget till förstärkning af 
lärarekrafterna, liksom också Kungl. Maj:t föreslagit eu minskning 
i sistnämnda anslag på 1,000 kronor. År det nu, mina herrar, 
verkligen skäl uti att pruta detta lilla belopp, d. v. s. skillnaden 
emellan 7,000 och 10,500 kronor, då det gäller att söka få behålla 
en lärarekår, om hvilken man kan säga, att den har skött sig val? 
Bland dessa lektorer finnes eu framstående lärare, som under, 22 år 
har tjänstgjort vid tekniska högskolan för 2,000 kronors lön. Där 
finnas andra, som när helst de skulle önska det kunna få plats inom 
industrien, och ännu flera äro de unge män, som 
engagerats utaf de enskilde industriidkare därför^ 
förhållandena vid tekniska högskolan äro för låga. År det riktigt, 
att, när man t. ex. i Tyskland kar möjlighet att vid de tekniska 
högskolorna taga emot elever till ett antal af 225 stycken på hvar 
million invånare, vi här i Sverige skola nöja oss med att taga emot 
74 stycken på hvar million invånare? År det rimligt, att vi här 
i Sverige skola hafva ett mindre antal elever vid tekniska hög
skolan än uti Danmark, än uti Finland, än uti Schweiz, —- är det

otvifvelaktigt 
att aflönings-



Lördagen den 31 Mars, e. m. 31 N:o 32.

rimligt, att vi skola hafva det sämre med afseende å den tekniska Angående 
■undervisningen än de hafva det uti Norge? tillf Ullig Vane-

Jag kan omnämna, att en föregående chef för ecklesiastik- 
departementet en gång iragade: Ja, men om ni la det pa samma vm tekniska 
sätt som i Darmstadt eller andra tyska städer, så kunna ni väl vara högskolan. 
nöjda? Ja, tackar allra ödmjukast, det vore särdeles bra, om vi (Forts.) 
kunde få det på det viset, blef svaret. Han hade icke reda på, hvilket 
icke alls är att förvåna sig öfver, att man uti dessa städer hade 
byggt sina högskolor för 5 millioner mark, för 7 millioner mark 
o. s. v. Här åter skulle vi icke för att få behålla de goda lärare
krafter, som finnas, och kunna engagera andra, anse det vara värdt 
en tillökning af 3,500 kronor! Jag för min del anser det vara 
alldeles tröstlöst att hafva med den tekniska undervisningen att 
göra, ifall den tekniska undervisningen anses vara utaf så litet värde, 
af så litet intresse, att Riksdagen icke skulle vilja offra detta be
lopp för att få en förbättring.

Jag hoppas emellertid, att det icke måtte dröja länge, innan 
den reorganisation, som är så behöflig i detta afseende, måtte kunna 
komma till stånd, ty kommer den icke till stånd, så komma vi i 
Sverige icke att kunna skalfa de ingenjörer, som äro erforderliga.
Jag tror mig kunna säga, att det för närvarande är åtskilliga industri
idkare, som skulle vilja anställa ingenjörer, men icke kunna få 
några. Särskilt gäller detta den elektriska branschen, ty de ingenjörer, 
som finnas, äro engagerade på annat håll, och det ingenjörsbiträde, 
som erfordras, står icke att erhålla. Det finnes sannerligen icke 
tillräckligt utrymme vid tekniska högskolan för att för närvarande 
kunna göra laboratorier särskilt för de elektrotekniska studierna.
Det är ett sorgligt tillstånd, i hvilket denna skola för närvarande 
befinner sig, och jag ber kammaren behjärta dess angelägenheter.

Jag yrkar bifall, herr talman, till den af herr Åkerman och 
mig afgifna motionen.

Herr Billing: Den siste talaren har velat lägga på kammarens 
hjärta att sörja för att den högre tekniska undervisningen i vårt 
land må bättre tillgodoses än hvad som nu är förhållandet, och i 
denna hans önskan skulle jag också vilja instämma, fastän mitt 
ord icke betyder någonting i denna sak. Äf hans yttrande framgår, 
att, för att detta mål skall uppnås, mångahanda anordningar skola 
göras, och ibland dem är den här nu föreslagna utaf en jämförelsevis 
liten betydelse. Jämför jag den kungl. propositionen och hvad 
statsutskottet här har föreslagit — ty utskottet hemställer om bifall 
till den kungl. propositionen — jämför jag detta, säger jag, med 
motionerna, så är skillnaden emellan dem, såsom den siste talaren 
mycket riktigt angaf, att den kungl. propositionen afser att åt dessa 
lektorer vid tekniska högskolan bereda ett lönetillägg utaf alldeles 
samma siffra, som föreslagits för de e. o. professorerna och för 
lärarne vid det Ckalmerska institutet, under det att däremot mo-
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Angående 
tillfällig löne

förbättring 
för lektorerna 
vid tekniska 
högskolan.

(Forts.)

tionen innebär icke blott förslag om detta lönetillägg utan också 
förslag om lönereglering för lektorerna vid tekniska högskolan.

Statsutskottet stod således här inför ett förslag om att anställa 
en lönereglering och icke blott om beviljande utaf ett lönetillägg. 
Nu har det emellertid alltid varit en praxis både inom statsutskottet 
och inom Riksdagen att icke vilja vara med om en lönereglering på 
grund af en sådan framställning som den här gjorda, och denna 
praxis tror jag, att Riksdagen bör vidhålla. Ty det får man väl 
ändock medgifva, att det är mycket riskabelt att besluta eu löne
reglering för ett läroverk eller för ett ämbetsverk utan den före
gående utredning, som kan vara af nöden. Och att här verkligen 
en sådan utredning är behöflig, det medgifves, tycker jag, både af 
motionärerna och t. o. in. af högskolans styrelse, då det af båda 
uttalats, att med en lönereglering också bör vara förenad en för
ändring i tjänstgöringsskyldigheten; men hvaruti denna förändring 
i tjänstgöringsskyldigheten skulle bestå, huru stor eller huru liten 
den skulle vara, därom har Riksdagen icke fått någon kännedom. 
Vidare veta vi ju väl, att på en lönereglering måste inverka mång
faldiga omständigheter, t. ex. en sådan som den om rättighet för 
vederbörande att med tjänsten vid sagda läroverk också förena 
tjänster inom andra områden. Därför har statsutskottet icke ansett 
sig kunna gå längre än till att tillstyrka bifall till den kungl. pro
positionen.

Förslaget rörande dessa lektorer påminner mycket om ett för
slag, som förelåg vid fjolårets riksdag, nämligen motionen om att 
förändra lönerna för intendenterna vid riksmuseum. Inom stats
utskottet funnos sympatier för detta förslag, och statsutskottet ut
talade sig också välvilligt i den riktningen, att ett förslag måtte 
snart inkomma till Riksdagen i det angifna syftet. Den kungl. 
propositionen i år hänvisar uttryckligen till hvad statsutskottet 
då sade och äfven till hvad som sades i Första Kammaren vid 
nämnda tillfälle. Nu vill jag för min egen del, och jag tror mig 
här kunna tala på statsutskottets vägnar, säga detsamma som då 
sades om intendenterna vid riksmuseum, nämligen att jag är öf- 
vertygad om att en lönereglering för lektorerna vid tekniska hög
skolan bör förekomma och att det är önskvärd!, att förslag till eu 
sådan lönereglering med det snaraste inkommer samt att man icke 
behöfver invänta den stora omorganisationen af tekniska högskolan 
för att inkomma med ett sådant förslag. Jag är viss om att, efter 
hvad statsutskottet har uttalat och efter hvad som här har före
kommit i dag, regeringen icke skall dröja längre än till nästa riks
dag med att inkomma med ett förslag till den lönereglering, som 
här har föreslagits utaf motionärerna, om det också icke blir all
deles precist detsamma, som de hafva föreslagit. Men jag hem
ställer, om kammaren icke finner det vara riktigt att, med förhopp
ning att ett förslag inkommer till nästa Riksdag, uppskjuta saken 
och icke gå ifrån den mycket sunda och riktiga praxis, att Riks-
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dagen, om man också hyser all möjlig reverentia för förslagsställarne, Angående 
icke skall bevilja en lönereglering på grund af en sådan framställ- tillfällig lö-ne- 
ning af enskilda motionärer. förbättring

Jag har sålunda velat uttala icke icke blott min, utan utskot- f^tekniska 
tets bestämda sympatier för syftet i motionen, men jag bar tillika högskolan. 
ansett, att statsutskottet icke kunnat eller bort göra annat än hvad (Forts.) 
det gjort, och anser, att kammaren icke heller bör göra det. Under 
förhoppning om att regeringen verkligen till eu följande Riksdag 
inkommer med förslag i ämnet, anhåller jag om bifall till utskottets 
hemställan.

Herr Åkerman: Statsutskottets ärade ordförande nämnde för 
en stund sedan, att det icke så alldeles sällan inträffar — och han 
påpekade äfven fall, då så skett — att Riksdagen säger ett och 
handlar på annat sätt. I själfva verket synes det mig, som om 
äfven den nu föreliggande frågan kunde anses falla under denna 
kategori. Det är nämligen på senare tider mycket vanligt, att man 
här i kammaren och för resten litet hvarstans får höra talas om att 
industri och näringar få lof att uppryckas, på det att man må få 
pengar till fyllande af statens behof af medel till alla de förbätt
ringar i löner och allt möjligt annat, som nutiden fordrar. Men, 
mina herrar, icke förty, när det nu kommer i fråga en sådan sak 
som att bereda lektorerna vid landets högsta tekniska läroanstalten 
dräglig ekonomisk ställning, så vill man ej vara med på att jäm
ställa den med andra lektorer vid mindre tekniska läroanstalter, 
eller med elementarläroverkens lektorer och ännu mindre med extra 
ordinarie professorer. Tekniska högskolans styrelse har emellertid 
i denna fråga till Kungl. Maj:t såsom sin uppfattning tydligt ut
talat, att dessa lektorer äro till fullo jämförliga med de extra or
dinarie professorerna vid universiteten. För att tekniska högskolans 
lektorer, af hvilka flertalet representera landets högsta undervisning 
i resp. discipliner, skola kunna behörigt fylla sina uppgifter, måste 
de nämligen besitta en synnerligen god teknisk bildning, men där
till fordras, att de hafva en teoretisk grund, som är tämligen jäm
förlig och i vissa fall fullt jämförlig med hvad som vid universiteten 
fordras för lärare där. Men så skola herrarne besinna, att utom denna 
teoretiska underbyggnad måste dessa personer eller åtminstone flertalet 
af dem tillika hafva en genom praktisk verksamhet inom industrien 
förvärfvad god teknisk utbildning, utan hvilken de ej passa för sina 
platser. Jag dristar därför påstå, att det i själfva verket ofta ställes 
större fordringar på dessa personer än hvad som sker beträffande 
dem, som vid universiteten fortsätta på den lärda vägen.

Jag borde, innan jag gaf mig in på detta, hafva närmare ut
vecklat, hvarför jag anser, att det är en sådan motsats mellan tal 
och handling i denna fråga. Det är härvid för mig gifvet — och 
det bör det väl vara för litet hvar — att skall man få industrien 
att gå framåt, så måste man se till, att man uppammar ingenjörer 
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Angående med tillräckliga kunskaper och bildning. Men skall man kunna 
tillfällig lime- pegära, att undervisningen skall blifva behörigt god, så skall man 
fiW lMwerm väl också se tin- att man får tillräckligt goda lärarekrafter, och då 
vid tekniska kommer man slutligen till den frågan: hvad är det som gör, att man nu 
högskolan, har svårt att få tillräckligt goda lärarekrafter? Jo, det är, att aflöningarna 

(Foi-ts) åtminstone för nu ifrågavarande lektorer äro så ytterst eländiga. Friherre 
Tamm yttrade för en stund sedan, att de voro sämre aflönade än åtskilliga 
andra lärare, men han nämnde ej huru mycket, och jag skall därför nu 
be att få påpeka, huru väsentlig denna skillnad är. Under det att 
extra ordinarie professorer börja med 4,500 kronor och komma till 
en aflöning, som hittills varit 5,500 kronor, men sorn, om samma 
beslut, som fattats i Första Kammaren, äfven går igenom i med- 
kammaren, kommer att uppgå till 6,000 kronor, under det att 
lektorerna vid allmänna läroverk och tekniska elementarskolor börja 
med 4,000 kronor och redan nu komma till 6,000 kronor, så hafva 
tekniska högskolans lektorer i högre lönegraden icke mer än 4,000 
till 4,500 kronor som maximum och de i lägre lönegraden 3,000 
till högst 4,000 kronor. Därtill kommer, att pensionerna äro vä
sentligt olika. Under det att de extra ordinarie professorerna få 
såsom högsta pension 4,300 kronor och under det att lektorerna 
vid allmänna läroverk samt tekniska elementarskolor såsom högsta 
pension få 4,000 kronor, så erhålla tekniska högskolans lektorer i 
högre löneklassen som högst endast 3,200 kronor och de, som äro 
i lägre löneklassen, högst 3,000 kronor i pension. Det förefinnes 
ju således en ytterst betydlig skillnad mellan med hvarandra jäm
förliga lärares aflöningsvillkor.

Hvad jag hittills anfört har gått ut på att genom lönernas 
ökning framdeles förskaffa tekniska högskolan bättre lärarekrafter 
och såmedelst en höjd undervisning^ ivå, hvilken åter bör betinga 
bättre skolade ingenjörer. Men motionen afser dessutom en omedel
bar förbättring af undervisningen, i det att motionärerna påyrka, att 
högskolans lektorer af lägre lönegraden i aflöningsvillkor skola jäm
ställas med dem af den högre, på det att man må kunna ålägga de 
förra samma undervisningsskyldighet som de senare och såmedelst 
ernå en i flera hänseenden förbättrad undervisning. Frågan här
om har af den siste högt ärade talaren betecknats såsom en om
organisation, för hvilken ej någon utredning föreligger; men hög
skolestyrelsen har ej blott ådagalagt (se sid. 336 i statsverkspropo
sitionen) att denna omändring af undervisningsskyldigheten, som 
redan under närvarande förhållanden är af behofvet högeligen på
kallad, står alldeles oberoende af den i samband med tekniska hög
skolans utvidgning föreslagna omorganisationen, utan styrelsen har 
äfven lämnat en redogörelse för de ämnen, i hvilka undervisningen 
såmedelst skulle ökas (se sid. 337 i statsverkspropositionen). Äfven 
herr statsrådet och chefen för eckleciastikdepartementet synes mig i 
själfva verket genom sitt anförande till statsrådsprotokollet (sid. 342 
i statsverkspropositionen) hafva visat, att den af tekniska hög-
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skolans styrelse påyrkade utvidgningen af lektorernas på den lägre 
lönegraden undervisningsskyldighet enligt hans åsikt är oberoende af 
den utaf oftanämnda styrelse förordade stora omorganisationen af 
läroverket, ty herr statsrådet ifrågasätter, att, om lektorerna på lägre 
lönegraden få den förbättring i inkomster, som i kungl. propositio
nen är föreslagen, högskolestyrelsen skulle kunna ålägga dem ifråga
varande tillökning i undervisningsskyldighet. Men, mina herrar, 
hurudana äro då de i den kungl. propositionen föreslagna lönetill- 
läggen? Jo, de föreslås till 1,000 kronor öfver lag, så att det skulle 
blifva alldeles samma mellan 1,000 och 500 kronor varierande skill
nader som för närvarande emellan lektorernas af de båda lönegra
derna inkomster. I de papper, som ligga framför herrarne, har 
emellertid högskolestyrelsen framhållit, hurusom den anser det orim
ligt att ålägga dessa lägre aflönade lektorer den ökning af tjänst
göringsskyldighet, som är ifrågasatt för undervisningens förbättring, 
och fastän jag ju ej kan svara för huru styrelsen i detta fall kom
mer att handla, så tager jag dock för alldeles afgjordt, att den 
äfven i dylikt fall kommer att behålla sin gamla ståndpunkt, i det 
att den fortfarande finner ett sådant åläggande orättfärdigt, så länge 
ej högskolans alla lektorer i enlighet med motionärernas hemställan 
få samma aflöning. Visst är åtminstone, att jag för min del ej vill 
låna mitt namn åt eu sådan handling som att ålägga så svagt aflö
nade personer den ökade tjänstgöring för undervisningens förbättring, 
som här är ifrågasatt.

Jag vill nu öfvergå till frågan om hvad det är, som utskottet 
stöder sitt afslag på. Jo, utskottet säger, att det emot hvad depar
tementschefen anfört icke ansett sig kunna förorda, att löneförbätt
ringen för ifrågavarande lektorer utsträckes utöfver hvad af Kungl. 
Maj:t föreslagits, och departementschefen anför, att, då en omorganisation 
af tekniska högskolan vore nära förestående, någon lönereglering 
för lektorerna vid högskolan icke borde omedelbart genomföras. 
Men, mina herrar, det har i motionen icke föreslagits någon löne
reglering, utan endast tillfälliga aflöningstillägg, så afvägda likväl, 
att samtliga ordinarie lektorer skulle få samma inkomster som e. o. 
professorer vid universiteten, hvarigenom man ansett sig kunna hysa 
förhoppning om, dels att platserna skulle blifva så begärliga, att 
fullt lämpliga personer ville hafva dem, och dels att undervisningen 
vid högskolan skulle kunna så förbättras, att den blefve någorlunda 
öfverensstämmande med tidens kraf.

Jag ber, att kammaren för industriens skull måtte behjärta den 
hemställan, som motionärerna gjort, och yrkar förty bifall till 
motionen.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjordes i en
lighet med de yrkanden, som därunder framkommit, propositio
ner, först på bifall till hvad utskottet i den nu föredragna punkten 
hemställt samt vidare därpå att kammaren skulle bifalla de i äm-

Angående 
tillfällig löne
förbättring 

för lektorerna 
vid tekniska 

högskolan.
(Forts.)



N:0 32. 36

Angående 
slöjd

föreningens 
i Göteborg 

skola.

aet väckta motionerna; och förklarades den förra propositionen, hvil
ken upprepades, vara med öfvervägande ja besvarad.

Punkterna 106—117.
Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 118.
Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att till understöd för 

uppehållande af slöjdföreningens i Göteborg skola på extra stat för 
år 1907 bevilja ett belopp af 30,000 kronor, att under villkor att 
Göteborgs stad för skolan tillsköte minst lika mycket för år 1907 
äfvensom på de öfriga villkor, som Kungl. Maj:t kunde finna godt 
föreskrifva, ställas till styrelsens för skolan förfogande för därmed 
afsedt ändamål.

Utskottet hade af anförda grunder hemställt, att Riksdagen 
måtte till understöd för uppehållande af slöjdföreningens i Göteborg 
skola på extra stat för år 1907 bevilja ett belopp af 20,000 kronor, 
att under villkor att Göteborgs stad för skolan tillsköte minst lika 
mycket för år 1907 äfvensom på de öfriga villkor, som Kungl. Maj:t 
kunde finna godt föreskrifva, ställas till styrelsens för skolan för
fogande för därmed afsedt ändamål.

Herr Lithander: Jag har tillåtit mig att begära ordet vid 
denna punkt, som rör eu fråga, hvilken ligger både mig och det 
samhälle, jag tillhör, varmt om hjärtat. Jag vill först och främst 
erkänna, att både Riksdag och regering gjort allt hvad man kunnat 
begära för skolväsendet i allmänhet. De vetenskapliga studierna 
vid universiteten, de högre och lägre allmänna läroverken samt folk
skolorna hafva varit föremål för den bästa omsorg och stor offer
villighet. Men beklagligen är det en gren af undervisningen, som 
ej är lika lyckligt lottad, och det är den gren, som är ämnad att 
i synnerhet gagna näringslifvet, närmast industrien och handtver- 
kerierna. Den skola i Göteborg, för hvilken staten nu anropas om 
ett anslag, är enligt min mening i hög grad förtjänt af ett sådant 
understöd. Denna skola har nämligen existerat sedan år 1848 ute
slutande på staden Göteborgs offervillighet och enskildes bidrag. 
Skolan har under denna långa tid utvecklat sig på ett synnerligen 
gynnsamt och för industrien gagnande sätt. Den har för närvarande 
1,264 elever, den undervisningsplan, som där följes, är förträfflig; 
utmärkta lärarekrafter finnas och den har en varmt intresserad 
styrelse. Däri ligger förklaringen till att skolan kunnat utveckla 
sig till en sådan aktningsvärd ställning, som den nu intager. 
Om ej alla af herrarne läst igenom den redogörelse, som lämnats 
för huru skolan kommit till denna ståndpunkt, skall jag be att få 
meddela, att utom de årliga bidrag till mindre belopp, som under 
skolans olika skeden lämnats af Göteborgs stad, har på senare tider
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staden gjort ganska stora -uppoffringar för densamma. Så har staden 
lämnat fyra tomter och ett belopp af 285,000 kronor till uppförande 
af nödiga och lämpliga lokaler för skolan; skolan bär att emotse 
eu synnerligt god hjälp till ytterligare fördelaktig utveckling däri
genom, att en för några år sedan bortgången rik man i Göteborg 
donerat ett stort belopp till uppförande af ett konstindustrimuseum, 
och detta kommer på sätt och vis att förbindas med denna skola. 
Jag har härmed velat visa, att det är ingen bagatell, det är icke 
en skola, som man kan betrakta såsom varande af underordnad 
betydelse. Det är verkligen någonting, som förtjänar att under
stödjas, och det synes mig, att då skolan icke förrän nu kommit 
och begärt stadsunderstöd, och detta understöd afser ett i förhållande 
till den nytta skolan gör ganska moderat belopp, så hade det varit 
lyckligt, om det hade blifvit behjärtadt.

Man kanske invänder, att denna skola är någonting, som en
dast rör Göteborgs samhälle. Så är emellertid icke förhållandet. 
Landshöfdingeämbetet tillstyrker ifrågavarande ansökning med afseende 
särskildt fäst därå, att ett betydande antal elever från andra delar 
af landet begagna sig af skolans undervisning. Då skolan således 
varit till icke allenast för Göteborg och dess egen samt i trakten 
däromkring förefintlig industri, utan för hela landet, synes det mig, 
som om den nuvarande framställningen hvarken är för tidigt väckt 
eller afser ett så stort belopp, att den bör afslås. Slutligen ber jag 
att få nämna, att, enligt stadgarna för Göteborgs slöjdförening, före
ningens ändamål är att bilda ett samband mellan svenska slöjdidkare 
i olika grenar, att genom spridandet af kunskaper och upplysning be
fordra de svenska näringarnas tidsenliga utveckling, att uppmuntra och 
bekantgöra den verkliga skickligheten och det dugliga arbetet samt 
inom de slöjdidkande klasserna väcka och underhålla en ädel och 
nyttig täflan. Detta program har skolan samvetsgrant följt och 
där finnas alla förutsättningar för att den fortfarande skall fylla sin 
uppgift.

Det är mycket glädjande att se det yttrande, som statsutskottet 
afgifvit, då det säger, att denna skola otvifvelaktigt är förtjänt af 
statsunderstöd. Men huru det än är, så slutar statsutskottet tyvärr 
sitt vänliga uttalande med den förklaringen, att försiktigheten bjuder 
att inskränka anslaget till 20,000 kronor. Med all respekt för stats
utskottet, hvars åtgörande jag ej vill klandra, tillåter jag mig dock att 
uttala den mening, att försiktigheten härvidlag består väl äfven i att 
ej vägra ett anslag till en skola, som i hög grad gagnar industrien.

Enligt min uppfattning består försiktigheten uti att under
stödja, att uppamma, att göra allt man kan för att främja industriens 
och näringslifvets utveckling. Ty utan ett blomstrande näringslif, 
därom är jag lifligt öfvertygad, kunna icke andra kulturella intressen 
tillgodoses. Jag behöfver icke för denna församling söka att när
mare förklara den nytta, som en skola sådan som denna kan göra för 
industrien. Jag vill endast erinra därom, att denna nytta blifvit i
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hög grad uppskattad i Tyskland. Där betraktas skolor åt denna 
art såsom nödvändiga för näringslifvets utveckling. Inom alla 
grenar af näringslifvet finnas i Tyskland sådana fackskolor, där 
ynglingar, som ägna sig åt industri och handtverk, erhålla en teore
tisk underbyggnad vid sidan af det praktiska arbetet i verkstäderna 
och fabrikerna. De utbildas härigenom icke endast så, att de blifva 
lämpliga och nyttiga för sitt yrke, utan äfven sålunda, att de erhålla 
intresse för detsamma och att deras tillit stärkes vid det, som de 
företaga sig. I Tyskland hafva dessa skolor haft en verkan, som 
är rent underbar; den flitiga omsorg, som Preussens regering ägnat 
denna skolundervisning, har haft förvånande goda följder. Tyskland 
har däraf skördat ofantligt mycket. Jag önskar lifligt, att vårt.nä- 
ringslif vore lika omhuldadt som Tysklands, men det kan det icke 
blifva, om man icke vill offra något för detsamma och se till, att 
det finnes sådana, som följa och kontrollera undervisningen på detta 
område. Jag är också öfvertygad om att det skulle bära rika 
frukter, om vi finge en annan syn på dessa ting, och jag tror, att 
ett sådant anslag "som detta är ett steg på den rätta vägen. ^ Jag 
ber alltså, mina herrar, att ni behagade lyssna till den anhållan, 
som är framställd till förmån för denna slöjdskola i Göteborg. Den
samma förtjänar denna uppmuntran, och jag tror, att den rikligen 
skall belöna densamma. Jag ber att få yrka bifall till Kung! 
Maj:ts förslag i ämnet.

Herr Billing: Jag hade verkligen icke väntat, att stats
utskottets betänkande i denna punkt skulle möta opposition från 
den sida som nu skett. Nog har jag hört rätt många anmärkningar 
mot betänkandet, men dessa hafva gått ut därpå, att statsutskottet 
icke bort gå Kungl. Maj:t till mötes så långt som det gjort. Men 
att man skulle yrka, att' vi skulle gå längre, det förvånar mig något. 
Men lokalpatriotism är en dygd, och den siste ärade talaren har 
också den stora dygden att aldrig försumma något tillfälle att söka 
understödja industrien.

Det kan finnas betänkligheter mot att bevilja hvad statsutskottet 
här föreslagit. Tv det kan icke nekas, att det kan vara en farlig väg att 
slå in på att understödja sådana anstalter som denna, som är en enskild 
förenings anordning å ena sidan, men som å andra sidan blifvit, som 
det säges i den kungl. propositionen, en kommunalinstitution. Men 
utskottet ansåg, att det arbete, som denna skola utfört, är så värde
fullt, att man icke hade hjärta att helt och hållet afslå den kungl. 
propositionen. Nu har utskottet hemställt om ett anslag af 20,000 
kronor till denna skola, och det synes mig vara alldeles tillräckligt 
för tillfället. År 1904 ingick styrelsen för skolan till Kungl. Maj:t 
med begäran om ett anslag af 10,000 kronor, således hälften af 
det belopp, som statsutskottet nu föreslår. Nu år 1905 —- ett år 
efteråt — begär styrelsen ett anslag af 30,000 kronor. Statsutskottet 
har gått medelvägen och, som sagd!, föreslagit 20,000 kronor. Detta
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bär utskottet gjort med särskild hänsyn icke till Göteborgs kom
muns eller dess stora donatorers behof af statsunderstöd för sin 
skola, utan med hänsyn till att i denna skola barn undervisas äfven 
från andra landsändar. Styrelsen har själf framhållit, enligt hvad 
som framgår af Kungl. Maj:ts proposition, att i skolan de elever, 
som. äro från andra delar af landet än Göteborg, till antalet utgöra 
närmare en tredjedel af hela elevantalet. Nu uppgår hela budgeten 
för skolan till 66,000 kronor årligen. När statsutskottet hemställt 
om att 20,000 kronor måtte beviljas, utgör det anslag, som ut
skottet förordat, således närmare en tredjedel af hela budgeten, 
alltså motsvarande den närmare en tredjedel af elevantalet, som 
kommer från andra håll än Göteborg. Jag tror, att statsutskottets 
hemställan är väl motiverad och yrkar bifall till den densamma.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjorde herr tal
mannen i enlighet med de därunder förekomna yrkanden propositio
ner, först på bifall till hvad utskottet i den nu föredragna punkten 
hemställt samt vidare därpå att kammaren, med afslag å utskottets 
hemställan, såvidt den skilde sig från Kungl. Maj:ts i ämnet gjorda 
framställning, skulle bifalla denna framställning oförändrad; och för
klarades den förra propositionen, hvilken förnyades, vara med öfver
vägande ja besvarad.

Punkterna 119—134.

Hvad utskottets hemställt bifölls.

Punkten 135.

Lördagen den 31 mars, e. m.

Uti en inom Andra Kammaren väckt motion (n:o 51) hade herr 
A. J. Hagström föreslagit, att Riksdagen under den kontroll och med 
de villkor i fråga om medlens användande för angifna ändamålet, som 
det kunde befinnas lämpligt föreskrifva, måtte såsom bidrag till upp
förande af nödiga byggnader åt den nuvarande anstalten för blinda 
döfstumma och sinnesslöa, Drottning Sofias stiftelse, i Vänersborg 
bevilja för en gång ett belopp af 50,000 kronor.

Utskottet hade på angifna skäl hemställt, att herr Hagströms 
förevarande motion icke måtte af Riksdagen bifallas.

Herr Grundberg: Utskottet har i förevarande punktafstyrkt
herr Hagströms motion, däri begäres 50,000 kronor som bidrag till 
uppförande af nödiga byggnader åt den nuvarande anstalten för 
blinda döfstumma och sinnesslöa, Drottning Sofias stiftelse, i Väners
borg. Motionären har dock tydligen ådagalagt, i hvilket trångmål 
denna anstalt befinner sig, och han har rätt, då han säger: »Svårig
heterna att finna passande lokaler för sådana abnorma barn, som
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bär är fråga om, äro gifvetvis mycket stora och förökas ytterligare 
däraf, att få busägare vilja för rimligt om ens något pris upplåta 
sina lägenheter för ändamålet. Också bar anstalten flere gånger 
måst underkasta sig besvärliga och dyrbara flyttningar, utan att lik
väl kafva lyckats vinna lämpligare lokaler.» Följden af denna brist 
på resurser har varit, att man nödgats hemskicka elever, som genom
gått kurserna vid anstalten. Herrarna kunna då lätt tänka sig sådana 
personers belägenhet, då de sitta öfvergifna i de fattiga hemmen 
utan möjlighet att meddela sig med sin omgifning. De äro i denna 
belägenhet till och med olyckligare än de voro förrän de fingo lära 
något. För att hjälpa dessa vanlottade hafva nu barmhärtiga män
niskor förra året bildat ett arbetshem, som har varit till stor glädje 
och välsignelse för sina skyddslingar, men hemmet är beroende af 
frivilliga gåfvor, det har vidare en trång och olämplig lokal och — 
det värsta af allt —- man hav nödgats tillbakavisa inträdessökande. 
Om det begärda anslaget beviljades, vore det möjligt att få under
visning, vård och uppfostran för alla blinda döfstumma och blinda 
sinnesslöa, hvilka eljest icke på något annat ställe och allra minst 
i ^ hemmen kunna erhålla sådan. Antalet af dessa vanlottade i 
vårt land är icke större, än att de nu tilltänkta byggnaderna vore 
tillräckliga. Man har ej heller någon anledning att frukta, att 
antalet skall stiga, utan man kan snarare med tämligen stor 
säkerhet påstå, att antalet skall minskas, då antalet blinda barn 
nedgått, tack vare den rationella vård, som numera ägnas de ny
föddas ögon. När nu frivilliga bidrag anskaffats med ungefär halfva 
summan, eller 50,000 kronor, är det då för mycket begärdt, att 
staten tillskjuter andra hälften till en anstalt, som fyller ett stats
ändamål. Riksdagen har redan vid ett föregående tillfälle kraftigt 
befrämjat beredande af egen lokal åt en annan enskild anstalt, som 
i likhet med denna har till uppgift att lämna vård och uppfostran 
åt vanlottade människor från hela riket, nämligen Eugeniahemmet. 
Skulle det icke da vara statens skyldighet att äfven här träda hjäl- 
dande emellan ? Saken förefaller mig alldeles tydlig.

Jag her endast att få tillägga, att jag anser denna anstalt värd 
all uppmuntran, då undervisningen därstädes bedrifves på ett syn
nerligen berömvärdt sätt. De resultat, som vinnas med åtskilliga 
af dessa elever, äro verkligen förvånande, då man besinnar, att enda 
sättet att meddela sig med dem är känseln. Att en så vanlottad, 
människa skall utom färdighet i väfning, stickning och dylikt kunna 
lära sig att läsa och skrifva blindskrift, ja, till och med tala, det 
är förvånande, men det är dock faktiskt.

Då utskottet varit enigt i sitt afstyrkande, anser jag mig icke 
höra göra något yrkande. Jag vill endast framhålla, att själfva 
statsutskottet funnit motionens syfte synnerligen beaktansvärdt.

Herr Sörensson: Jag har någon kännedom om den anstalt,
hvarom här är fråga, då ett barn från min församling blifvit där-
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städes intaget för vård. I denna anstalt vårdas den allra lägsta 
kategorien af mänskliga varelser. Riksdagen har nn redan vidtagit 
åtgärder för att bereda vård åt döfstumma, åt blinda och åt sinnes- 
slöa och äfven lämnat understöd åt några hem för vanföra. Men 
den anstalt, hvarom här är fråga, har ännu icke fått åtnjuta något 
anslag. Det är emellertid icke min mening att yrka bifall till 
motionärens förslag. Jag anser nämligen, att framställningen nu 
icke kan bifallas, då all utredning saknas om storleken af det be
lopp, som skulle åtgå till uppförande af ifrågavarande byggnader. 
Det nämnes visserligen i motionen, att ett anslag af 50,000 kronor 
skulle erfordras, men på så lösa grunder kan tydligen icke ett sådant 
beviljas. Jag vill emellertid uttala min sympati för detta hem och 
för den vackra verksamhet, som där bedrifves, och jag vill därtill 
foga den förhoppningen, att Riksdagen måtte hafva denna sak i 
åtanke, därest från regeringen skulle framkomma framställning om 
bidrag till hemmet eller eljest frågan blefve så utredd, att något 
hinder i sådant afseende icke mötte för beviljande af anslag.
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Herr Husberg: I likhet med de föregående talarne har jag
icke något yrkande. Jag vill blott af deras uttalanden särskildt 
understryka den yttrade förhoppningen, att denna fråga framdeles 
måtte med Riksdagens medverkan erhålla sin lösning. Det må vara 
naturligt, att statsutskottet i sakens föreliggande skick icke kunnat 
tillstyrka anslaget, men jag förutsätter, att frågan en gång skall 
återkomma genom en kungl. proposition, och jag hoppas då, att 
densamma skall af Riksdagen få det välvilliga bemötande, den för
tjänar.

Ofveriäggningen ansågs härmed slutad, hvarefter kammaren 
biföll hvad utskottet i nu föredragna punkt hemställt.

Punkterna 136—157.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 158. Om understöd
åt svenska

Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att till fasta årliga ^idkarf8' 
understöd åt inhemska skönlitterära författare af utmärkt förtjänst 
för åren 1907—1909 bevilja ett anslag af 30,000 kronor, att af 
Kungl. Maj:t efter sakkunigas hörande fördelas, samt däraf å extra 
stat för år 1907 anvisa ett belopp af 10,000 kronor.

Utskottet både af anförda orsaker hemställt, att Kungl. Maj:ts 
förevarande framställning icke måtte af Riksdagen bifallas.-
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Vid föreliggande punkt fanns resei vation afgifven af grefve C. O. 
Taube samt herrar P. Sörensson, A. G. L. Billiug, P. Olsson, K. 
Starbäck och E. Hammarlund, hvilka ansett utskottets yttrande och 
förslag böra erhålla följande lydelse:

»A ordinarie stat under åttonde hufvudtiteln linnes sedan år 1864 
upptaget ett anslag å 6,000 kronor att på svenska akademiens för
slag enligt Kungl. Maj:ts disposition användas, vare sig för till
fälliga honorar åt vittra författare af utmärkt förtjänst, hvilka däraf 
kunna vara i behof, eller ock, samt företrädesvis, till understöd åt 
yngre, mindre bemedlade personer, som visat framstående anlag för 
litterär verksamhet; och hafva dessa honorar, äfven då de utgått 
till den i anslagets rubrik angifna gruppen af yngre lofvande för
fattare, städse haft karaktär af tillfälliga anslag.

Det nu begärda anslaget skiljer sig beträffande grunderna för 
dess användning från omförmälda äldre anslag därutinnan, att under
stöden från det nya anslaget skulle vara fasta, d. v. s. innehafvas 
på lifstid, samt att de skulle kunna tilldelas äfven sådana författare, 
som icke vore mindre bemedlade. Understöden skulle utdelas af 
Kungl. Maj:t, men förslag till utdelningen uppgöras af en särskild 
nämnd, bestående af fem ledamöter, af hvilka en skulle väljas af 
svenska akademien och en af styrelsen för Sveriges författareföre- 
niug samt de tre återstående utses af Kungl. Maj:t; och skulle 
nämnden ej allenast öga att afgifva utlåtande öfver inkomna ansök
ningar, utan jämväl äga rätt att från olika håll mottaga framställ
ningar om de litterära understödens beviljande. Till understöd 
skulle kunna ifrågakomma allenast skönlitterära författare i detta 
ords mer begränsade och egentliga mening.

Utskottet, som endast i förbigående velat anmärka det formellt 
oegentliga däruti, att fasta understöd skulle utgå från ett å extra 
stat uppfördt anslag, hvars fortsatta beviljande måste blifva bero
ende på Riksdagens förnyade pröfning, har ansett sig böra tillstyrka 
beviljande af det begärda anslaget, för hvars användning närmare 
bestämmelser torde komma att af Kungl. Maj:t utfärdas. Med af
seende å dessa bestämmelser har utskottet ansett sig till eu början 
böra framhålla önskvärdheten af att understöden, vid hvilkas utdel
ning det ekonomiska behofvet äfven enligt utskottets åsikt icke bör 
vara företrädesvis bestämmande, må meddelas under sådan form, att 
deras egenskap af fasta understöd visserligen bibehålies, men att 
ändock, därest någon innehafvare af understöd i framtiden skulle 
komma i sådana ekonomiska villkor, att understödets fortsatta åt
njutande för honom saknar betydelse, detsamma bör ställas till 
Kungl. Maj:ts förfogande för att på annan person öfverlåtas. Äfven 
i ett annat afseende har utskottet funnit någon jämkning i de af 
departementschefen angifna grunderna böra vidtagas, i det att utskottet 
ansett, att åt det i anslagets rubrik använda uttrycket skönlitterära 
författare bör gifvas den tolkning, att därunder inbegripas äfven
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författare på det historiska, religiösa eller språkvetenskapliga om
rådet, allenast deras framställning utmärker sig genom konstnärlig 
form, samt att åt prisnämnden bör gifvas en häremot svarande, 
något fylligare sammansättning än af departementschefen förordats.

Under åberopande af hvad sålunda blifvit anfördt, får utskottet 
hemställa, att Riksdagen måtte till fasta årliga understöd åt inhemska 
skönlitterära författare af utmärkt förtjänst för åren 1907—1909 
bevilja ett anslag af 30,000 kronor, att af Rungl. Maj:t efter sak
kunnigas hörande fördelas, samt däraf å extra stat för år 1907 an
visa ett belopp af 10,000 kronor.»

Grefve Wachtmeister, Hugo: Utskottets hemställan om af-
slag å det bär begärda anslaget tyckes i hufvudsak grunda sig på 
formella betänkligheter. Dessa synas dock icke vara af svårare art 
än att, om saken i och för sig är behjärtansvärd, de icke borde 
stå i vägen för anslagets beviljande. Ty i realiteten borde det väl 
genom ett bifall till den kungliga propositionen icke ställa sig värre 
än att de, som erhålla understöd, med kännedom om formen för 
anslagets beviljande fatta saken så, att de erhålla ett fast understöd 
för tre år med eventuell företrädesrätt att få detsamma förnyadt. 
Något tal om lifstidsgage förekommer icke i Kungl. Maj:ts propo
sition. I reservationen nämnes verkligen i parentes något om att 
anslagen skola innehafvas på lifstid, men denna parentes neutrali
seras på ett annat ställe i reservationen. Jag tror därför icke, att 
dessa formella betänkligheter böra tillmätas alltför stor betydelse.

Är själfva saken då behjärtansvärd? Ja, vetenskap, konst och 
litteratur borde vara de små nationernas skötebarn, emedan de genom 
dem, kanske endast genom dem, kunna bibehålla en viss rangplats 
inom det internationella samlifvet. Men hos oss äro de så långt 
ifrån skötebarn, att man väl snarare om dem, frånsedt vetenskapen, 
skulle kunna använda benämningen styfbarn. Detta gäller alldeles 
särskild! litteraturen; musiken och de bildande konsterna kunna ju 
till viss grad anses tillgodosedda genom den undervisning, som 
lämnas vid akademiernas läroverk och genom de understöd, som 
lämnas i form af visserligen otillräckliga stipendier och statsinköp. 
Men däremot gör svenska staten ytterst litet för litteraturen. Det 
anslag å 6,000 kronor, som finnes, är i jämförelse med hvad Dan
mark beviljar för samma ändamål försvinnande litet. Och dock går 
det icke att bagatellisera skönlitteraturens betydelse. Ty med flere 
exempel för ögonen måste man erkänna, att en nationell litteratur 
och dess främste målsmän kunna, om de fritt få utveckla sig, i 
breschen för eller i öfverensstämmelse med folkets naturliga stånd
punkt, utöfva ett starkt nationellt inflytande och hafva en förmåga 
som kanske intet annat att höja ett folks själfkänsla. Vi behöfva 
blott kasta blicken västerut för att se, huru sex eller sju stora namn 
kunnat alstra en enastående nationalkänsla. Och i Danmark se vi, 
huru intimt sambandet är mellan kulturen och litteraturen.
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Om understöd 
åt svenska 
vitterhets

idkare. 
(Forts.)

Nu kan man invända, att några större eller mindre penning
anslag i denna fråga icke kunna utöfva det ringaste inflytande. Men 
vi måste dock betänka, att vårt litterära språkområde är så ofant
ligt litet och att på grund däraf de skönlitterära verken kunna få 
så ringa afsättning, att deras upphofsman icke kunna existera endast 
på sitt lefnadskall. Särskilt gäller detta de lyriska författarne, 
hvilkas verk i öfversättning förlora ännu mera än de öfrigas. Det 
har på ett eller två undantag när icke lyckats för bärarne af våra 
förnämsta namn på detta område att existera på endast sin litterära 
verksamhet. De ha måst söka stöd i annat arbete vare sig inom 
tjänstemannakåren eller inom pressen, allt till föga gagn för deras 
egentliga arbete. De hafva också för sin utkomst drifvits till öfver- 
produktion eller till produktion af hastverk. Genom att medgifva 
ett fast understöd skulle de kunna vinna nödig arbetsro.

Reservanterna framhålla önskvärdheten af att dessa understöd 
jämväl skulle kunna tilldelas historiska, religiösa och språkveten
skapliga författare. Jag kan visserligen icke dela deras mening. 
Ty dessa författare hafva ju i regel vid sidan en fast anställning, 
som står i intim förening med deras författareverksamhet; och de 
stå därför i viss mån utom den kategori, som framställningen afser. 
Men då väl i tillämpningen dessa personer sällan skulle komma 
i fråga att erhålla anslagen, följer jag utan tvekan reservanterna.

Utskottets andra motiv för afslag är befintligheten af 6,000- 
kronors-anslaget, som står till svenska akademiens förfogande. För
fattareföreningen har så tydligt redogjort för artskillnaden mellan de 
fasta och tillfälliga anslagen i detta fall, att jag icke anser mig be
höfva ingå därpå. Jag vill endast framhålla ytterligare en synpunkt, 
nämligen vikten af den opartiska värdesättning, som skulle vinnas 
genom den af Kungl. Maj:t föreslagna nämnden. Det kan väl icke 
nekas, att tillfälliga anslag, som utdelas af en myndighet, 
som sitter som representant för en viss utpräglad smakriktning, 
kunna tänkas utöfva en viss känsla af tryck på dem, som mottaga 
anslagen, under det att fasta anslag, emottagna af en i viss mån 
heterogen nämnd, lämna vederbörande den nödiga friheten. För 
dem, som möjligen skulle frukta en premiering af samhällsskadligt 
arbete, synes den föreslagna sammansättningen af nämnden böra 
vara en tillräcklig garanti.

Jag har kanske användt många onödiga ord. Sakens kärna är, 
att våra skriftställare fört en sträfsam kamp, men att de det oaktadt 
bragt vår svenska litteratur till eu ståndpunkt, som i konstnärligt 
afseende kanske står högre än någonsin förut — man må hafva hvil
ken uppfattning som helst om den etiska eller politiska riktningen 
i det ena eller andra fallet. De enskilda fallen regleras förvisso 
icke genom anslags beviljande eller ej, och de borde icke diskuteras 
i sammanhang med denna fråga. Säkert är, att våra författare skulle 
känna ett starkt missmod, om den första framställning till förmån 
för svensk diktkonst, som af svensk regering blifvit gjord, skulle



Lördagen den 31 Mars, e. m. 45 N.o 31.

mötas med ett afslag. De skulle däri se ett misskännande af sin 
verksamhet, de skulle uppfatta det som en ringaktning af vitter
hetens betydelse, och detta skulle verka skadligt för deras framtida 
arbete. De hafva förtjänat ett stöd och ett erkännande, ty om de 
också icke äro anställda i statens tjänst, hafva många af dem utfört 
ett arbete, som varit till stor nytta i samhällsutvecklingens tjänst.

Herr grefve och talman, jag ber att få yrka bifall till reserva- 
vationen.

Herr Billing: Herr grefve och talman, mine herrar! Också
jag skall be att få yrka bifall till reservationen.

Utskottet har utan tvifvel rätt däruti, att detta förslag om fasta 
anslag är behäftad! med en formell oegentlighet i den kungl. pro
positionen. Ty när om dessa anslag i propositionen alltjämt säges, 
att de skola vara fasta, och då man med fasta anslag har förstått 
och icke gärna kan förstå annat än sådana anslag, som, sedan man 
en gång fått dem, man också får behålla, så är det en oegent
lighet att hemställa om ett anslag för tre år på extra stat. Emeller
tid anser jag icke, att denna formella betänklighet bör vara af
görande, utan att den i stället endast bör föranleda, att man gör 
en inskränkning i begreppet »fasta». Det finnes t. ex. i Danmark 
bland de fasta gagerna också något, som kallas »midlertidige» an
slag; det skulle kunna på svenska öfversättas med »tills vidare fasta» 
anslag. Det är sådana, som man får behålla, till dess några för
ändringar inträdt, som göra det alldeles klart, att anslagen icke 
längre böra behållas, och det är med stöd af denna tanke, som 
reservationen, hvilken är af samma innehåll som afdelningens ur
sprungliga förslag, har försökt att närmare beskrifva hvad man här 
menar med fasta anslag.

Men det får jag också tillägga, att utskottet icke haft allenast 
denna formella anmärkning mot den kungl. propositionen, utan att, 
om det också icke uttalas i betänkandet, äfven en annan anledning 
funnits, nämligen en misstämning gentemot mycket af hvad som i 
vårt land utkommit under anspråk på att räknas till skönlitteratur. 
Kungl. Maj:t har nämligen inskränkt sitt förslag till endast skön
litterära författare i inskränktaste mening, d. v. s. poeter och roman
författare, möjligen äfven dramatiska författare. Nu kan ingen män
niska neka till, att det finnes ganska goda grunder för att hafva 
misstämning mot mycket, för att icke säga det mesta af hvad som 
nu för tiden utkommer af den sorten. Ser jag på de allra flesta 
poetiska alster, som utgifvas, så äro de af den beskaffenhet, att 
man åtminstone skall hafva mycket skarpare förstånd, än hvad jag 
besitter, för att kunna begripa dem. Jag läser dessa poetiska sam
lingar om igen och om igen, och jag är icke i stånd att förstå hvad de 
innehålla, utan där är ett dunkel och kuriositeter, som äro oförklar
liga. Och när jag vändt mig till dem, som jag ansett hafva de 
bästa hufvuden i landet, så ha de sagt, att de icke heller begripit
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Om understöd något. Ja, sådan är sannerligen en mycket stor procent af den 
åtsvenska poes; som gifves ut.

läkare. Jag kommer nu till den andra gruppen inom denna skönlitte-
(Ports.) ratur, nämligen romanerna. Hurudana äro nu de? Jo, dem skulle 

jag vilja gifva en titel, ungefär denna: handbok i äktenskapsbrott, 
kran om äktenskapsbrott. Ty därom handlar, jag vet icke huru 
stor procent af de romaner, som nu utkomma. Och de äro af det 
slag, att man icke kan anständigtvis läsa dem, och om man begynner 
läsa dem, så kommer man rätt ofta till en punkt, där man säger: 
nej, nu kastar jag boken i brasan.

Ja, så är det, och därför skall ingen undra öfver om stats
utskottet har känt, betänkligheter mot att tillstyrka bifall till den 
kungl. propositionen. Åtminstone undrar icke jag öfver det. Men 
det oaktadt anser jag, att man bör bifalla den kungl. propositionen 
i den form, som den erhållit i reservationen. Ty utan tvifvel finnas 
dock i vårt land sådana skönlitterära alster, som förtjäna att be
römmas, och sådana författare, som förtjäna att understödjas. Och 
det är ju alldeles oförnekligt, att författare af denna art äro expo
nenter för ett folkmedvetande och ofta gifva uttryck åt detsamma, 
klargöra och stärka detta medvetande. Det kan heller icke bestridas, 
att sådana författare utföra en verkligt viktig uppgift i ett folks 
lif. När nu därtill kommer, att de åtminstone under sin första 
period äro mycket väl i behof af understöd, så synes det mig, som 
om staten verkligen borde bereda möjlighet till sådant.

Reservanterna ba förändrat den kungl. propositionen i två 
punkter, som jag anser vara af icke ringa vikt och bvilka efter min 
uppfattning infört förbättringar i det kungl. förslaget. De hafva 
icke velat begränsa möjligheten att erhålla dessa anslag till skön
litterära författare i detta ords inskränkta mening, utan de hafva 
velat utsträcka denna möjlighet till andra författare, bvilkas alster 
utmärka sig för en konstnärlig form, och sådana kunna finnas både 
inom det religiösa, inom det historiska och inom det språkvetenska
liga området. För att visa exempel på detta skall jag nämna en 
religiös författare, som väl hade på allt sätt förtjänat ett sådant 
understöd; det var den aflidne Pontus Yikner. Till jag nämna en 
författare på det historiska området, så kan jag nämna t. ex. Sve- 
delius i hans tidigare skrifter eller Hans Forssell i dennes tidigare 
skrifter. Vill jag så nämna en språkvetenskaplig författare, hos 
hvilken själfva framställningens sköna form är en hufvudsak, så 
skall jag nämna en ännu lefvande, som dock icke nu kan komma 
i fråga att erhålla ett dylikt understöd, nämligen Esaias Tegnér i 
hans skrifter på det språkvetenskapliga området.

Det är väl allt skäl att icke inskränka möjligheten att erhålla 
detta anslag till endast poeter, romanförfattare och dramatiska för
fattare, utan att utsträcka denna möjlighet, på sätt reservanterna nu 
ifrågasatt. Men däraf följer också — och därpå lägger jag för min del, 
och jag tror också reservanterna i allmänhet, en rätt stor vikt —
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att den nämnd, som skall utdela anslagen, bör vara fylligare samman- Om understöd 
satt, än som i den kungl. propositionen, icke föreslås, men antydes.

Det är icke så, som den siste talaren sade — jag behöfde ju läkare.
visserligen icke bemöta honom, då han icke gjort något yrkande i (Forts.)
motsatt riktning — det förhåller sig visst icke så, att författare på 
det religiösa, historiska och språkvetenskapliga området i alla fall 
icke behöfva något understöd, enär de hafva fast anställning. De 
kanske få en fast anställning omsider, men såsom unge män hafva 
de visst icke en mera fast anställning än de andra författarna.

Jag anhåller alltså att få yrka bifall till reservationen, men 
med en liten förändring i motiveringen, nämligen utstrykande af 
orden »d. v. s. innehafvas på lifstid», som återfinnas på tredje raden 
i andra stycket. Ty det är i sak öfverensstämmande med framställ
ningen i propositionen, att dessa ord få utgå, då man medgifver 
den Imitation aE begreppet fasta, att anslagen skulle vara tills
vidare fasta.

Jag anhåller att med denna förändring i motiveringen få yrka 
bifall till reservationen.

Herr G-illjam: Herr grefve och talman, mina herrar! Hvad 
själfva saken angår, skall jag genast förklara, att jag är beredd att 
sluta mig till Kungl. Maj:ts eller till reservanternas förslag, hvilka 
ju i hufvudsak gå i samma riktning. Men hvad jag omöjligen kan 
göra är att gå iD på reservanternas hemställan i den form, som den 
nu har. Det är visserligen sant, att den siste ärade talaren ur
reservanternas motivering borttog ett uttryck, som alldeles tydligt 
och handgripligt visade motsägelsen mellan å ena sidan den kungl. 
propositionens och deras tal om fasta anslag samt å den andra
Kungl. Maj:ts och deras egen begäran om penninganslag för en tid
af tre år. Men det oaktadt kvarstår här så mycken oegentlighet i 
formuleringen af reservanternas hemställan, att jag vågar påstå, att 
vi hafva att göra, icke med en formell oegentlighet, utan med en 
formelll omöjlighet.

Kär man genomgår, detta ärendes behandling, finner man först, 
hurusom författareföreningen alltjämt framhåller värdet af fasta un
derstöd och, åtminstone när den yttrar sig om Danmark, till och 
med talar om »livsvarige Hsedersgaver». Till denna författare
föreningens motivering ansluter sig Kungl. Maj:t, och till Kungl.
Maj:t ansluta sig reservanterna. Vi hafva nu, som bekant, i många 
år haft ett ordinarie anslag på 6,000 kronor, från hvilket utdelats, 
såsom flerfaldiga gånger här framhållits, blott tillfälliga understöd, 
om det än förekommit i enskilda fall, att dessa tillfälliga understöd 
hafva upprepats år ut och år in. Hvad skall man då få för före
ställning om de nu ifrågasatta fasta anslagen på extra stat: hvad 
menas med dylika såsom motsats mot tillfälliga anslag? Nu hörde 
jag visserligen den siste ärade talaren nämna, att därmed skulle 
menas hvad danskarna kalla »midlertidige», tills vidare fasta anslag.
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Om understöd Ja, våren då så goda, lierrar reservanter, och sätten in detta uttryck 
^vitterhets- vi(^are fasta». Det låter visserligen litet märkvärdigt i mina

läkare. brom ty »tills vidare» gifver en föreställning om något, som icke är fast. 
(Forts.) Jag har vågat påstå, att man här har att göra, icke med en

oegentlighet, utan med en formell omöjlighet. När Kungl. Maj:t 
för utdelande af fasta understöd kommer och begär ett anslag för 
tre år på 30,000 kronor, med rätt att däraf utdela 10,000 kronor 
hvarje år, så är det ju ett rätt tillfälligt anslag, från hvilket icke 
kan lämnas annat än tillfälliga understöd.

Jag upprepar sålunda, att om herrar reservanter vilja ändra sin 
formulering, så att man begriper, att detta uttryck »fasta» är det
samma som »tillfälliga», så kan jag gå med, ehuru det än låter 
något märkvärdigt, men intill dess en sådan förändring i formule
ringen skett, ber jag att för min del få yrka bifall till utskottets 
förslag.

Herr Pettersson, Fredrik Emil: Herr grefve och talman,
mina herrar! Det torde väl vara i sin ordning, att någon af ut
skottets majoritet redogör för de skäl, på hvilka utskottet stödt sitt 
afstyrkande utlåtande. Jag ber då att få säga, att ett sådant an
slag som det nu ifrågavarande är ju ett gammalt önskemål, fastän 
det nu framkommit i något förändrad form. Jag erkänner, att jag 
tror att alla måste erkänna, att vitterhetsidkare och skönlitterära 
författare icke af svenska staten åtnjuta det pekuniära understöd 
och den omvårdnad, som vore önsklig. Det är icke bra beställdt, 
när, såsom den förste talaren omnämnde, skalder och vitterhets
idkare lefva i armod och trångmål, under det att deras förläggare 
blifva rika. Men såsom saken nu framkommit i den kungl. proposi
tionen, är det efter mitt förmenande och efter hvad äfven den se
naste talaren framhållit formellt omöjligt att gå in på densamma. 
Jag ber att i detta afseende få åberopa, att de tre föregående talar- 
ne, hvilka alla ville saken, kommit med tre olika synpunkter, som 
för dem ställt sig i vägen för att gå förslaget till mötes i dess ur
sprungliga form.

Jag vill inlägga en gensaga mot hvad den förste ärade talaren 
yttrade, då han uttalade sin tillförsikt till och sin tro på att ett 
fast anslag, utdeladt af en tillfällig delegation, en valnämnd, skulle 
vara att föredraga framför anslag, utdelade af en institution. Jag 
tror tvärtom, att en institution har mycket större betingelser för att 
kunna utdela ett fast anslag än en delegation, äfven med den sam
mansättning som nu ifrågasatts. Det är litet konstigt, att svenska 
akademien, som hittills varit den myndighet, som haft att utdela 
dylika anslag, nu skulle få utdela endast de tillfälliga anslagen, 
under det att den nu på förslag varande nämnden skulle få utdela 
de s. k. fasta anslagen.

I motiveringen till reservanternas hemställan finnes en punkt, 
som icke ännu blifvit påpekad, men som jag skall be att nu få
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beröra. Där beter det nämligen, att vid utdelandet af dessa fasta 
stipendier skall hänsyn icke företrädesvis tagas till den sökandes 
ekonomiska omständigheter, men om sådana förhållanden skulle in
träffa, att anslaget blir utan betydelse för den, som åtnjuter det
samma, skall det fråntagas honom. .Följden af detta är, att en man 
i förmögen ställning kan få ett dylikt anslag, men om en fattig 
man får ett anslag, så skall det fråntagas honom, därest han kom
mer i bättre ställning. Äfven detta är något besynnerligt.

Här har talats om att de anslag, som hittills utdelats, endast 
varit tillfälliga. Ja, mina herrar, de äro det till namnet, men om 
man granskar, huru de utdelats, så finner man, att de i de flesta 
fall antaga karaktären af fasta anslag. Riksdagens revisorer gjorde 
år 1883 en anmärkning mot att en svenska akademiens ledamot åt
njutit anslag sedan många år tillbaka, och i en motion, som före
kom vid 1897 års riksdag, väckt af en nuvarande ledamot af rege
ringen, påpekades, att samma man uppburit tillhopa 46,000 kronor 
i anslag. Med den där tillfälligheten är det således icke så farligt.

.Beträffande denna nämnd, som här skulle tillsättas, är ju afsedt, 
att den skulle verka oberoende af och vid sidan af svenska akade
mien. Huru dessa myndigheter skulle samverka, därom har akade
mien uttalat sig i sitt utlåtande, hvilket förefaller mig litet, jag vill 
säga, sötsurt, utan att dock akademien fullt anslutit sig till planen. 
Jag må dock undra, huru en dylik samverkan skulle kunna åstad
kommas. Man kan mycket väl tänka sig, att en annan anordning 
skulle kunna vidtagas, nämligen att akademien finge det önskemål 
uppfylldt, som uttalas i dess skrifvelse till Kungl. Maj:t, då akade
mien säger, att, därest akademien icke får det förtroendet att utdela 
alla anslag, äfven utdelningen af de tillfälliga anslagen borde öfver- 
lämnas till annan myndighet. Hvarför skulle akademien icke kunna 
slippa hela detta besvär och i stället blott få sig ålagdt att utse en 
delegation i den valnämnd, som hade att utdela anslagen?

Allt nog, det ena med det andra gör, att vissa betänkligheter 
uppstått att anordna saken, såsom den kungl. propositionen tänkt 
sig densamma, och jag tror, att den svårligen kan gå igenom i år. 
Men den belysning, som frågan här fått, och den anslutning, som 
från många och framstående håll kommit densamma till del, torde 
helt säkert verka därhän, att frågan, nästa gång den förekommer, 
skall föreligga i ett bättre skick än nu.

På dessa grunder her jag att för närvarande få ställa mig på 
utskottsmajoritetens ståndpunkt och yrka afslag å den kungl. pro
positionen.

Herr Sörensson: Då jag är reservant i denna punkt, ber jag 
att här nu få yttra några ord.

Meningen med dessa anslag är ju, att de skola vara icke blott 
till understöd, utan äfven till uppmuntran för skönlitterärt lorfattare- 
skap. De skulle således kunna lämnas både åt dem, som äro i 
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Om understöd verkligt behof däraf, och åt dem, med hvilka så icke är förhållandet, 
‘vitterhets'1 men hvilka dock däraf kunde finna sig uppmuntrade i sin verk- 

idkare " samhet. Det är icke meningen, som den näst föregående talaren
(Forts.) sade, att taga ifrån dem anslaget, om de komma i bättre ställning.

D. v. s., om en författare exempelvis finge Nobel-priset, så kunde 
han väl anses så bärgad, att han icke vidare behöfde något dylikt un
derstöd, och då hade han ju också fått tillräcklig uppmuntran för 
sin författareverksamhet.

Jag kände i min ungdom en författare, som då stod ganska 
högt här i Sverige — jag kan gärna nämna hans namn — G. H. 
Mehn. Han berättade mig, att, då han ej kommit sig för att skrifva 
något, fick han taga ut förskott hos sin förläggare, och när hans 
konto började blifva väl stort, sade förläggaren till honom: Nu får 
du börja på att skrifva något! Ja, då gällde det för honom att göra 
någon afbetalning, och så fick han skrifva en novell. Det är all
deles tydligt, att under sådana förhållanden produkten måste blifva 
mer eller mindre underhaltig; är man tvungen att skrifva för bröd, så 
kan man icke lägga ned all den kraft och all den omsorg i sitt författar
skap, som kan blifva fallet, om brödbekymren icke finnas. Menin
gen har här varit, att man skulle understödja sådana författare, som 
hafva lofvande anlag. Jag erkänner gärna det oegentliga däri, att 
detta anslag skall vara fast, men dock på extra stat, men jag anser 
dock, att detta icke bör vara något hinder för att bevilja anslaget. 
Skulle Riksdagen — hvilket jag är öfvertygad om, att den icke 
gör — efter två eller tre år draga in anslaget, då få väl dessa, för
fattare nöja sig därmed. Emellertid anser jag, att med den af herr 
Billing här gjorda förändringen och med den motivering, som vi 
reservanter föreslagit, skulle anslaget kunna beviljas.

Jag ber således att få yrka bifall till reservanternas förslag 
med de af herr Billing däri gjorda ändringar.

Herr Billing: Eftersom här blifvit taladt om svenska akade
mien, ber jag att få säga, att det är alldeles klart, att det skulle 
hafva varit min önkskan, att svenska akademien fått i uppdrag att 
utdela äfven dessa anslag. Jag tror, att en sådan anordning skulle 
ha sina gifna fördelar. Men det är icke värdt att nu tala vidare 
därom.

Med anledning af de anmärkningar, som här blifvit gjorda emot 
min framställning särskildt af herr Gilljam, som dock säde, att han 
icke har något emot själfva saken, ber jag att, med återtagande af 
mitt förra yrkande, i stället få föreslå, att i motiveringen uteslutas 
först och främst de två första styckena och sedan af tredje stycket 
de sex första raderna utom sista ordet, samt att ur klämmen utgå. 
orden »fasta årliga». Jag ber att få läsa npp det hela, såsom det 
skulle komma att lyda, så att herrarne kunna finna, att där icke 
står kvar något, som kan stöta någon från formell synpunkt. Det 
skulle komma att heta — jag börjar på sjette raden, tredje stycket —
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»Utskottet har ansett sig till en början böra framhålla önskvärd- Om understöd, 
beten af att understöden, vid hvilkas utdelning det ekonomiska be- 
hofvet äfven enligt utskottets åsikt icke bör vara företrädesvis be- ^YZfcare*" 
stämmande, må meddelas under sådan form, att ändock, därest (Ports.) 
någon innehafvare af understöd i framtiden skulle komma i sådana 
ekonomiska villkor, att understödets fortsatta åtnjutande för honom 
saknar betydelse, detsamma bör ställas till Kungl. Maj:ts förfogande 
för att på annan person öfverlåtas. Äfven i ett annat afseende etc.», 
såsom det här står. Och klämmen skulle lyda: »att Riksdagen må 
till understöd åt inhemska skönlitterära författare af utmärkt för
tjänst för åren 1907—1909 bevilja ett anslag af 30,000 kronor att 
af Kungl. Maj:t efter sakkunnigas hörande fördelas samt däraf å 
extra stat för år 1907 anvisa ett belopp af 10,000 kronor.»

Jag hemställer om bifall till detta mitt yrkande.

Grefve Hamilton: Oaktadt jag i denna fråga känner mig
och måste känna mig endast som en man i ledet, så kan jag likväl 
inse, att vi icke hafva rätt att vanvårda vår andliga kultur, och 
jag måste också inse, hvilket stort inflytande en god litteratur har 
på hela vårt folks utveckling. Detta har ock framhållits af den 
första talaren.

Det är emellertid en annan sida af frågan, som icke blifvit 
berörd här i denna kammare. Det är nödvändigheten af att littera
turen göres icke blott känd i vårt land, utan också väl känd utom 
dess gränser. Jag erinrar mig från några år tillbaka, att jag under 
en af mina utländska resor på förfrågan tillkännagaf, att jag var 
svensk, och fick då till svar: »jaså, ni är från Ibsens och Björn
sons hemland.» »Mej, jag är svensk», sade jag. »Jaså, ni är från 
Brändes’ hemland», återtog då den andre.

Jag kände mig kränkt, men jag visste ock, att vi i vårt land 
gjort nästan intet för litteraturen —De 6,000 kronor, som vi 
lämnat, äro väl ett intet — och jag skämdes som svensk därvidlag.

Det var därför för mig en glädje, då jag af Kungl. Maj:ts 
proposition fann, att Kungl. Maj;t nu framkommit med ett förslag 
i detta ärende och att några större belopp skulle komma att bidraga 
till att höja vår litteratur. Jag talar icke om den dåliga, ty jag 
förmodar, att den icke kommer att få någon del af anslaget. Men 
det var också en missräkning, när jag af statsutskottets betänkande 
fick se, att statsutskottet af formella skäl afstyrkt anslaget. Ja, 
det är visserligen sant, att man skall fästa sig vid de formella 
skälen, men framför allt bör man fästa sig vid effektiviteten af 
saken, vid det praktiska gagn anslaget kan medföra. Jag hemställer 
därför, att vi låta de formella skälen falla, i synnerhet som herr 
Billing sökt att i någon mån undanröja dem, och att vi bifalla 
förslaget, på sätt herr Billing har framställt detsamma.
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Herr Tamm, Hugo: Jag skall icke yttra mig i själfva frågan,
men det börjar på att förefalla mig, som om ändringsförslagen blefve 
väl täta. Jag hemställer, om det kan vara skäl att så på rak arm 
utan någon vidare pröfning och endast efter en kort uppläsning af 
en så pass bestämmande motivering antaga ett förslag.

Nästan samtliga talarne hafva varit af olika åsikter, men ingen 
har förnekat de formella omöjligheterna för statsutskottet att till
styrka Kungl. Maj:ts förslag. Jag för min del anser, att det under 
sådana förhållanden icke är rådligt att taga förslaget i någon af de 
former, som nu äro framkastade, och någon så särskildt stor olycka 
sker väl icke, om förslaget får ligga till sig under ett år. Jag 
tager mig därför friheten att yrka bifall till utskottets förslag.

Herr Sörensson: Jag ber att få återtaga mitt yrkande om
bifall till herr Billings första hemställan och i stället instämma 
med honom i hans sista yrkande.

Grefve Wachtmeister, Hugo: Jag ber att få instämma i
herr Billings senast framställda förslag om ändring i reservationen. 
Hetta ändringsförslag är för (ifrigt så enkelt och klart, att 
hvem som helst bort kunna följa med vid dess uppläsande och fatta 
sin ståndpunkt.

Herr Gilljam: Jag anhåller nu att få förena mig med herr
Billing i hans sist gjorda förslag.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr 
talmannen, att beträffande nu föredragna punkt yrkats, dels att 
hvad utskottet hemställt skulle bifallas, dels ock, af herr JBilling, 
att kammaren skulle afslå utskottets hemställan och antaga det för
slag, som innefattades i den vid förevarande punkt afgifna reserva
tion med den ändring, att orden »fasta årliga» framför »understöd» 
utelämnades samt att i motiveringen första och andra styckena ute- 
slötes och det därpå följande affattades sålunda:

»Utskottet har ansett sig till en början böra framhålla önsk
värdheten af att understöden, vid hvilkas utdelning det ekonomiska 
behofvet äfven enligt utskottets åsikt icke bör vara företrädesvis 
bestämmande, må meddelas under sådan form, att ändock, därest 
någon innehafvare af understöd» o. s. v. lika med reservationen.

Härefter gjorde herr talmannen propositioner jämlikt dessa yr
kanden och förklarade sig anse propositionen på bifall till utskot
tets hemställan vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydnde omröstningsproposition:
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Den, som bifaller hvad statsutskottet hemställt i punkten 158 
af sitt utlåtande n:o 9, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslår kammaren utskottets hemställan och antager 
det förslag, som innefattas i den vid förevarande punkt afgifna re
servation med den af herr Billing föreslagna ändring.

Vid slutet af den häröfver anställda omröstning befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda.

Ja — 52;
Nej — 38.

Punkterna 159—166.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 167.

Lades till handlingarna.

Punkten 168.

Utskottets hemställan bifölls.

Då tiden var långt framskriden, beslöt kammaren, på hem
ställan af herr talmannen, att till ett annat sammanträde uppskjuta be
handlingen af återstående på föredragningslistan uppförda ärenden.

Justerades fyra protokollsutdrag för denna dag.

På framställning af herr talmannen beslöts, att de under dagen 
första gången bordlagda ärendena skulle sättas främst på föredrag
ningslistan till nästa sammanträde.

Kammaren åtskildes kl. 11,29 e. m.
In fidem

A. Krusenstjerna.
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